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Îndemnat să intru în viaţa politică    românească 
de cei care îmi vor doar „binele”, mă gân-
desc nu să accept, ci cum ar suna declaraţia 
mea de avere, dacă aş primi. 

Cred că astfel: Da, sunt un om bogat; l-am 
cunoscut pe Radu Beligan şi am stat la un scaun 
distanţă de dânsul pe scenă.

Am amintiri cu Adrian Păunescu, de la care 
am aflat că poet consacrat eşti doar atunci când 
primeşti o scrisoare din străinătate şi pe plic, în 
loc de adresă, e scris doar numele tău.

 Am stat la taifas, din amiază până în amurg cu 
Gheorghe Leahu, de la el ştiu că a fi îngropat nu 
e tot una cu a muri. „Sunt atâţia oameni „morţi”, 
neanunţaţi, dragă Vasile, care totuşi se mişcă, vor-
besc zgomotos, se răţoiesc în fel şi chip, împing şi 
se împing şi, cu toate că dispun de acte în regulă 
ca de fiinţe nedecedate, semenii lor i-au uitat şi-i 
ignoră cu mult timp înainte să le apară ferparul la 
mica publicitate”.

 Am băut vin bisericesc cu Sebastian Papaiani 
şi m-am îmbogăţit aflând că cine e zgârcit cu su-
fletul său e un nenorocit.

Vorbind cu George Motoi  am înţeles că nu 
există vârstă care să împiedice un bărbat să 
iubească o femeie frumoasă, aşa cum roman-
cierul Ion Marin Almăjan m-a convins că un 
bărbat adevărat moare la locul şi pe vorba sa.

Am înnodat dorul de tradiţii cu Tudor Gheor-
ghe şi i-am stat alături pe scenă lui Ion Caramitru.

Am debutat la Teatrul de Comedie, încurajat 
de Ion Cocora şi am primit în cabină felicitările 
lui Claudiu Bleonţ. L-am jucat pe Goldoni pe 
scena Teatrului Naţional din Tirana la scurt timp 
după ce am dat viaţă doctorului din Mincinosul  
pe „bina” Teatrului Leon Danovski din Constanţa. 

I-am ascultat recitând în clinchet de pahare pe 
Petre Stoica şi Damian Ureche.

Am fost oaspetele Arhimandritului de venerată 
amintire, Arsenie Papacioc, de la care am învăţat 
- dar preţios - că în umbra tristeţii se clocesc ouăle 
diavolului.

 Am închegat interviuri cu Valentin Urites-
cu, cu prietenii mei, Eugen Cristea şi Diodor 
Nicoară, cu Vladimir Jurăscu şi cu Cezara Dafi-
nescu; Cezara, frumoasă ca o prinţesă polonă şi 

cu mulţi, mulţi alţi oameni care nu vor muri odată 
cu umbra lor.

Am fost primit de Ovidiu Papadima în biroul 
său de acasă, însoţit fiind de maestrul Hristu Cân-
droveanu, omul care mi-a susţinut debutul editorial 
la 27 de ani. La 45 de ani, versurile mele apăreau în 
volum la Paris, tălmăcite măiastru de Nicolas Tri-
fon, iar la 50 de ani m-am regăsit în monumentala 
Istorie a Literaturii Române  a lui Marian Popa.

 Am cântat cântece din sud cu Teohar Mihadaş 
şi sunt dator cu recunoştinţă maestrului Cor-
nel Ungureanu, care mi-a susţinut obţinerea 
cetăţeniei literare.

 Şi scriu acestea toate, în Munţii Zarandului. 
De jur împrejur, pacea pădurilor, înfiorată cu 
delicateţea cu care o pană încreţeşte oglinda apei, 
de cântecul mierlei, de ronţăitul veveriţelor, de 
mugetul cerbilor şi de volbura pârâului  care co-
borând, devine... mare.

Da, sunt un om bogat, prea bogat pentru a 
primi să intru în casa cu felinar roşu a politicii 
româneşti.

 Casa Cu felinar roşu

Vasile TODI

la PaS PrIn CaPITala BanaTuluI l la PaS PrIn CaPITala BanaTuluI

Ioan HAŢEGAN

Pe strada E. Ungureanu, la nr. 1, 
se află una dintre cele mai vechi 

clădiri ale oraşului. În 1716, călugării fran-
ciscani de la Bosnia primesc locul de 40 
stânjeni spre a-şi construi o biserică şi o 
mănăstire, pe locul a 4 case „turceşti” şi a 
unui mecet. Biserica se zideşte între anii 
1733 şi 1736. Surse neconfirmate vor-
besc despre mănăstire ca fiind mai tim-
purie. Oricare ar fi unul, clădirea datează 
din prima treime a veacului al XVIII-lea. 
Ea serveşte drept adăpost franciscanilor, 
apoi iezuiţilor şi, în final, piariştilor. Aici 
a funcţionat primul liceul din oraş: cel ie-
zuit. Preluată de către călugării ordinului 
piarist în anii 1788, clădirea va adăposti 
liceul piariştilor - unul dintre cele mai fai-
moase din oraş. În aceste săli, cei mai buni elevi 
(de naţionalităţi şi religii diferite) au învăţat 
timp de 122 de ani. Majoritatea lor au avut ca-
riere frumoase; era o cinste dar şi o garanţie să 
fi fost elev la piarişti. Printre mulţii săi elevi 

iată-l şi pe Ioan Slavici, ca să nu mai vorbim 
de cardinali, episcopi, generali, comiţi, primari, 
profesori etc. Odată cu mutarea liceului în noul 
sediu (lângă spitalul de copii), clădirea este 
preluată de primărie şi trasformată, din 1907, 
în Conservatorul municipal. Anii şi oamenii au 

trecut, dar clădirea şi menirea sa actuală 
au rămas. Şcoala de arte este o prezenţă în 
viaţa oraşului. Tot aici se mai află Centrul 
Creaţiei Populare şi Ansamblul Banatul. 
Ample lucrări de restaurare s-au efectuat 
la începutul anilor '90. Ele au conferit so-
liditate clădirii, dar şi funcţionalitate şi 
chiar şi frumuseţe. Păcat că faţada nu a fost 
tratată corespunzător. Căci, odată intrat, 
vezi zidurile cu bolţi frumoase arcuite, 
o scară veche, veche, săli mici, discrete, 
dar călduroase, un etaj întâi cu aceleaşi 
elemente, în partea din spate există un 
corp de clădire - azi comun cu restul - cu 
două etaje. Ceea ce impresionează aici, 
alături de ateliere, este sala de spectacole: 
frumoasă, încăpătoare şi discretă (cine 
ştie oare că există o asemenea sală chiar 
în centrul oraşului?). Şi mai are şcoala de 

arte ceva: o curte formidabilă, lucrată cu grijă, 
cu o aură romantică şi o scenă în aer liber. Pe 
când întâlnirile, spectacolele, show-urile de 
toate felurile pe care oricine ar prefera să le 
vadă aici? Aude cineva?

Biserica Franciscanã în anul 1900

Niciodată toamna nu fu mai frumoasă
Sufletului nostru bucuros de moarte.
Palid aşternut e şesul cu mătasă.
Norilor copacii le urzesc brocarte.

Casele-adunate, ca nişte urcioare
Cu vin îngroşat în fundul lor de lut, 
Stau în ţărmu-albastru-al rîului de soare, 
Din mocirla cărui aur am băut. 

Din poezia frumoasă a lumii Pasările negre suie în apus, 
Ca frunza bolnavă-a carpenului sur
Ce se desfrunzeşte, scuturînd în sus,
Foile-n azur.

Cine vrea să plângă, cine să jelească
Vie să asculte-ndemnul nenţeles, 
Şi cu ochii-n facla plopilor cerească
Să-şi  îngroape umbra-n umbra lor, în şes.

Tudor ARGHEZI

 Niciodată Toamna...
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 oaia de 
Giarmata

O zi frumoasă precum sufletul oamenilor din Giarmata

„Sunt mândră să văd că tinerii din comună 
sunt primii care urcă pe scenă”

Ileana Curtuiuş
În fiecare an, la noi în 

comună se desfăşoară Ruga. 
Pentru noi este o sărbătoare 
importantă, mai ales că 
acum sunt încurajaţi copiii 
din comună să danseze. Şi 
eu am nepoţi la dansuri  şi 
sunt mândră să văd că tinerii 
din comună sunt primii care 
urcă pe scenă. Mă bucur şi 

îmi place foarte mult că avem interpreţi din alte 
zone şi cântăreţi cunoscuţi. Văd că domnul pri-
mar ne-a adus mai mulţi artişti decât erau în anii 
trecuţi şi petrecerea este mai mare. Este foarte 
frumos şi foarte plăcut ceea ce au făcut. Scena pe 
care au făcut-o este foarte frumoasă, iar pentru 
noi, cei mai în vârstă au fost scaune pe care am 
putut sta să vedem spectacolul. Văd că domnul 
primar, chiar dacă e abia la început, îşi dă foarte 
mult interesul. A făcut şi Ruga foarte frumoasă 
şi se îngrijeşte şi de comună. Din câte am auzit 
acum vrea să bage canalizarea, ceea ce noi nu 
am avut până acum. Sperăm ca de acum, de la 
an la an Ruga comunei Giarmata să fie tot mai 
frumoasă şi să avem parte de bucuria pe care am 
avut-o şi în acest an.

„Este peste ce m-am aşteptat”
Lăcrămioara Mocanu

De când s-a anunţat că este Ruga, abia am 
aşteptat să vin. Este superb tot ce se întâmplă 
aici. M-am mutat de curând în Giarmata, sunt 
bănăţeancă, dar nu am văzut rugi care să aibă 
un repertoriu atât de variat şi artişti atât de 

cunoscuţi. Nu spun asta pentru 
că acum stau aici, dar chiar 
este peste ce m-am aşteptat. 
După cum vedeţi e şi foarte 
multă lume prezentă, atât din 
comună, cât şi din  afara ei, 
probabil tocmai pentru că s-a 
dus vestea de ce Rugă va fi 
la Giarmata. Nu am mai văzut 
atâţia oameni la o rugă, atâţia 
cântăreţi de renume, o orga-

nizare aşa bună. S-a închis drumul, spaţiul a per-
mis să facă horă în faţa scenei. E de vis, ce să 
vă spun. De fapt, toată comuna este bine pusă 
la punct, bine organizată, e curată, e o comună 
liniştită şi avem poliţie care patrulează, lucru pe 
care eu nu l-am văzut la alte comune. Şi ne mai 
mândrim cu ceva. Cu aceşti copii, dintre care 
mulţi pot deveni artişti ai Banatului, iar peste ani, 
când îi vom vedea în spectacole ne vom aminti 
că sunt consătenii noştri şi că pentru prima oară 
i-am văzut dansând la Giarmata, la Rugă.  Tot ce 
s-a întâmplat astăzi şi tot ceea ce se întâmplă în 
Giarmata o fac o comună de nota 10. 

„Primăria s-a gândit la tot, 
în organizarea Rugii”

Costel Tătaru
Stau de mult timp în  

Giarmata şi am participat 
la multe rugi. În acest an 
mă simt mult mai bine şi 
tot ce se întâmplă este pes-
te ce m-am aşteptat. Mu-
zica, organizarea bună şi 
distracţia consătenilor îmi 
aminteşte de rugile nemţi-

lor. Atunci era aceeaşi voie bună, dar parcă nu 
erau atâţia oameni câţi sunt acum. Ruga din anul 
acesta o văd mai bogată decât în anii trecuţi şi 
cu mult mai mulţi cântăreţi. Se vede că Primăria, 
atunci când a organizat Ruga s-a gândit la tot. 
Avem mai multe jocuri pentru copii, mai mul-
ţi cântăreţi, mai multe locuri din care se cumpără 
mâncare şi sucuri şi foarte multă curăţenie, chiar 
dacă e atâta lume.  Până în prezent sunt foarte mul-
ţumit de ce se întâmplă şi mă simt foarte bine. 

„Nu am avut aşa ceva în Giarmata, până 
acum”

Gheorghe Olaru
Un program foarte fru-

mos, artişti buni, nu am avut 
aşa ceva în Giarmata, până 
acum. Este o Rugă cum rar 
mai vezi, o rugă cum se poar-
tă în Banat. La noi în comună 
nu sunt numai bănăţeni, sunt 
oameni veniţi şi din alte părţi, 
iar prin numărul mare şi di-
vers de artişti, sunt acoperite 

toate gusturile. Este foarte bine gândit totul, pen-
tru ca toată lumea să se distreze. Vă spun că este 
cea mai frumoasă Rugă la care am fost la noi în 
comună, se vede că domnul primar şi-a dat inte-
resul să ne mulţumească pe toţi. De fapt, dom-
nul primar Virgil Bunescu trebuia să fie ales mai 
demult, să vadă oamenii că ce promite face şi îşi 
dă toată silinţa pentru comună. De când a venit 
dânsul, lucrurile au început să se mişte, deşi este 
doar primul an. Lumea o să se convingă că ce 
dânsul spune, se face. Ruga este doar unul din-
tre lucrurile frumoase pe care le va face pentru 
comuna noastră.

Se spune în tradiţia populară că de sărbă-
toarea hramului bisericii, sau Ruga, cum 

mai este cunoscută, vremea din ziua respectivă 
este asemeni sufletului oamenilor din localitate. 
Şi dacă acest lucru este adevărat, locuitorii co-
munei Giarmata sunt nişte oameni cu suflet bun 
şi curat, asemeni zilei însorite de care au avut 
parte în 8 septembrie. Această zi a fost una cu 
totul deosebită. Asta pentru că la această dată, 
de sărbătoarea Naşterii Maicii Domnului, se ce-
lebrează hramul bisericii din centrul de comună 
şi, implicit, Ruga.  

Sărbătoare a debutat, cu slujba oficiată la Bi-
serica Ortodoxă „Naşterea Maicii Domnului”, 
care a fost onorată de prezenţa oficialităţilor 
locale, a Ministrului pentru Întreprinderi Mici 
şi Mijlocii, Mediu de Afaceri şi Turism, Maria 
Grapini, a senatorului Matei Suciu şi a deputatu-

lui Petru Andea.  Aceste prezenţe ne confirmă, 
dacă mai era nevoie, importanţa comunei Giar-
mata la nivel judeţean şi naţional, dar şi bunele 
relaţii menţinute de administraţia locală cu cea 
naţională, în demersul de modernizare şi ridicare 
a comunei.

Dumnezeu a hărăzit oamenilor o zi cu soare, 
o zi în care să se poată bucura de spectacolul 
prezentat după-amiaza pe scena amplasată lângă 

Căminul Cultural din Comună. Domnul primar 
Virgil Bunescu i-a salutat pe toţi cei prezenţi, 
lăudând receptivitatea Consiliului Local în or-
ganizarea acestei fastuoase Rugi, după care a 
luat cuvântul deputatul Adrian Diaconu, prezent 
şi el la acest eveniment de suflet al comunei. 
Înaintea începerii programului artistic, copiii co-
munei noastre - pe categorii de vârstă - tinerii 
care muncesc neobosit la Ansamblul „Sânziene 

Bănăţene” instructorii lor, dar şi gastronomii co-
munei au fost premiaţi de către domnul primar 
pentru obţinerea locului II pe judeţ la Festivalul-
Concurs „Lada cu zestre”.  De altfel, Ansamblul 
„Sânziene Bănăţene” - pe categorii de vârstă - a 
fost şi cel care a dansat în deschiderea programu-
lui artistic, spre bucuria părinţilor, a rudelor, dar 
şi a locuitorilor mândri de a avea asemenea ta-
lente în Giarmata. 

Pentru a vă reda cât mai fidel atmosfera de la 
Ruga comunei Giarmata, dar şi pentru a păstra 
pentru posteritate amintirea acestei sărbători 
impunătoare, cum numai la Giarmata se putea 
face, am intervievat pe câţiva dintre cei prezenţi.  
Asta pentru că un asemenea eveniment se vede 
mai bine prin ochiul spectatorului, decât prin cel 
al organizatorului. Bucuria, exprimatã prin joc

Pagină realizată de Monica GAIŢA
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 oaia 
de Ramna

Resfinţirea bisericii din Parohia Valeapai, moment de aleasă bucurie duhovnicească

Enoriaşii din satul Valeapai, aparţină-
tor comunei Ramna, au avut parte de 

o mare bucurie în data de 17 august, când, 
după strădanii şi eforturi, atât din partea 
lor, cât şi a primăriei, lăcaşul de cult cu 
hramul „Adormirea Maicii Domnului” a 
fost resfinţit, după 64 de ani. În acest mo-
ment de importanţă vitală pentru comunita-
te, în mijlocul nostru s-a aflat şi Preasfinţitul 
Lucian, Episcopul Caransebeşului. Cu acest 
prilej, ierarhul bănăţean a resfinţit biseri-
ca parohială cu hramul „Adormirea Maicii 
Domnului”, apoi a oficiat, înconjurat de un 
sobor de preoţi şi diaconi, Sfânta Liturghie.

Preasfinţitul Lucian a fost întâmpinat la 

orele dimineţii, potrivit tradiţiei populare, de 
către numeroşi tineri şi copii înveşmântaţi în 
straie populare, iar la slujbă au participat, 
alături de autorităţile locale, numeroşi cre-
dincioşi şi credincioase din localitate şi îm-
prejurimi. Pentru osteneala şi jertfa de care 
a dat dovadă, preotul paroh Solomon Sîrbu 
a fost hirotesit de către ierarhul cărăşean 
întru sachelar.

Credincioşii care au luat parte la eveni-
ment au fost profund marcaţi, într-un sens 
pozitiv, de prezenţa Preasfinţitului Lucian, 
Episcopul Caransebeşului. Mişcaţi au fost 
şi de dârzenia şi efortul doamnei primar 
Magdalena Ciurea în demersul acesteia de 
susţinere a bisericii, de obţinerea de fonduri 
pentru realizarea altarului ce a fost sfinţit 
o dată cu binecuvântarea dată bisericii.Tot-
odată, pentru eforturile depuse de doamna 
primar, de părintele paroh Solomon Sîrbu şi 
de consiliul parohial, aceştia au fost răsplă-
tiţi printr-o diplomă în care le este recunos-
cută vrednicia. Pentru că această resfinţire 
a  bisericii cu hramul „Adormirea Maicii 
Domnului” din Valeapai a fost un moment 
deosebit pentru toţi cei prezenţi, pentru 
dumneavostră, ne-am permis să aşezăm în 
pagină câteva dintre impresiile personalită-
ţilor prezente.  

„Aţi îndrăznit şi aţi biruit în colaborare şi 
conlucrare armonioasă”

Preasfinţitul Lucian 
Episcopul Caransebeşului

Iată, după 64 de ani, 
suntem aici la Valeapai, 
cu ajutorul  Bunului 
Dumnezeu şi cu ocrotirea 
Maicii Domnului, pentru 
a resfinţi biserica şi, mai 
ales, pentru a resfinţi al-
tarul. Dumneavoastră, 
iubiţi credincioşi, alături 
de părintele paroh, aţi 
lucrat în ultima vreme 
cu timp şi fără de timp la 
sfânta biserică. Aţi înnoit 
Sfânta Masă, iar într-
un timp foarte scurt, aţi 

îndrăznit şi aţi biruit în colaborare şi conlucrare 
armonioasă. Preot, autorităţi locale, credincioşi, 
ctitori şi binefăcători ai acestei biserici, fii şi 
fiice ai acestei localităţi. Odinioară, Valepai 
a fost o parohie şi o localitate prosperă, dar 
astăzi a rămas o localitate destul de izolată din 
judeţul Caraş-Severin, marginalizată câteodată 
de oameni, dar niciodată de Dumnezeu şi o 
parohie cu puţini credincioşi, dar de o vreme 
această parohie are un preot tânăr, harnic şi 
dinamic, care îşi cheamă turma cuvântătoare să 
fie aproape şi în sfânta biserică. Vă mulţumim 
pentru toată dragostea, vă preţuim şi îl rugăm 
pe Bunul Dumnezeu să vă răsplătească şi să 
vă dăruiască sănătate, pace şi întru toate bună 
sporire! Lumina lui Hristos, pe care aţi primit-o 
astăzi în biserica sfinţită şi binecuvântată, să vă 
lumineze viaţa şi să mergeţi întotdeauna pe ca-
lea împărătească pe care Hristos ne-a arătat-o! 
Pentru că El ne-a spus: Eu sunt calea, adevărul 
şi viaţa. Cel ce-mi urmează Mie nu va umbla în 
întuneric, ci va afla lumina vieţii veşnice. Cu 
această credinţă şi lumină a lui Hristos să putem 
spune la sfârşitul vieţii pământeşti că am păzit 
credinţa cea adevărată.

„Am fost primită în această parohie cu 
căldură şi cu braţele deschise”

Magdalena Ciurea 
Primar al comunei Ramna

Ziua de 17 august 
2013 este o zi măreaţă 
şi foarte importantă în 
viaţa duhovnicească a 
credincioşilor din Valea-
pai, prin resfinţirea Bi-
sericii. În calitate de pri-
mar al comunei Ramna 
m-am simţit onorată să-l 
avem în mijlocul nostru pe 
Preasfinţitul Lucian, Epis-
copul Caransebeşului, 
pe Preacucernicii părinţi 
care au slujit împreună 
cu preotul paroh. Doresc 
să mulţumesc preotului 

Solomon Sârbu pentru că în scurtul timp de 
când este în această parohie, a reuşit multe lu-
cruri, care nu erau însă posibile dacă nu avea 
ajutorul credincioşilor, fie prin donaţii, fie prin 
munca fizică care s-a depus. Mulţumesc consi-
lierilor locali care au aprobat finanţarea pentru 
gardul ce împrejmuieşte biserica, viceprimaru-
lui, secretarului din comună. O altă persoană, 

care iubeşte mult biserica şi ne-a sprijinit a fost 
doamna director Liubiţa Raichici pentru că, aşa 
cum ştiţi, biserica din Valeapai este monument 
istoric şi a fost nevoie de aprobarea sa. Doresc 
să vă mărturisesc că în urmă cu 5 ani, când am 
fost aleasă viceprimar, am fost primită în această 
parohie cu căldură şi braţele deschise. Bunul 
Dumnezeu m-a ajutat şi am câştigat alegerile şi 
am fost numită primar, iar primul lucru pe care 
l-am făcut a fost să aloc bani pentru construcţia 
acestui gard. Ştiam problemele cu care se 
confruntă această parohie. Nu mă voi opri aici, 
sper într-o cât mai bună colaborare din partea 
bisericii şi cetăţenilor şi vă mulţumesc încă o 
dată. Dumnezeu să vă ajute!

„Tot ceea ce s-a făcut, s-a realizat pentru 
sufletele noastre”

Solomon Sîrbu 
Preotul paroh Valeapai

Mulţumim bunului 
Dumnezeu pentru toate 
d a r u r i l e  re v ă r s a t e 
asupra noastră.  Vă 
mulţumesc tuturor pen-
tru dragostea şi grija 
pe care aţi arătat-o faţă 
de parohia noastră. 
Vreau să mulţumesc şi 
doamnei primar pentru 
că m-a înţes, în numele 
credincioşilor pe care îi 
păstoresc. Biserica arată 

aşa cum arată, iar fără dumneavoastră nu pot 
duce la bun sfârşit  toată lucrarea pe care vreau 
să o fac în parohie. Mulţumesc şi consiliului 
parohial şi iubiţilor mei credincioşi care m-au 
sprijinit şi ajutat. Tot ceea ce s-a făcut, s-a rea-
lizat pentru sufletele noastre şi rog pe bunul 
Dumnezeu să vă dăruiască sănătate şi tot ceea 
ce vă doriţi. 
„Nu avem voie niciunul să fim contemporani cu 
ruine, mai ales dacă vorbim de lăcaşuri de cult”

Liubiţa Raichici 
Director Direcţia Patrimoniu

Printre monumentele 
pe care le are judeţul 
Caraş-Severin, cele mai 
importante şi cele mai 
multe sunt bisericile şi 
mănăstirile ortodoxe. 
Pentru că pe noi, în 
rădăcina noastră, mult 
ne-a iubit Dumnezeu să 
ne facă ortodoxi. Dar, 
după cum bine ştiţi, 
vremurile sunt foar-
te grele. Bisericile şi 
mănăstirile noastre, ca 
şi oamenii au trecut prin 
mari încercări. Însă, cred 

eu, că nu avem voie niciunul să fim contempora-
ni cu ruine, mai ales dacă vorbim de lăcaşuri de 
cult. Când s-au construit, credeţi dumneavoastră 
că a fost mai bine, că oamenii au fost mai 
bogaţi? Abia aveau după ce să bea apă, dar 
n-au permis ca tot ce înseamnă biserica Dom-
nului să fie neîngrijită. Mă străduiesc, dar nu 
pot singură. Aveţi în comună o doamnă primar 
inimoasă, aveţi un preot destoinic, un Preasfinţit 
binecuvântat. Noi ar trebui să-i urmăm. Iar prin 
suflet şi dragoste putem să readucem la viaţă 
icoanele şi Biserica Domnului.

Depunerea sfintelor moaºte în noua masã a altarului

Pagină realizată de Paula MOLDOVAN
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Beneficiarii acestor proiecte sunt locuitorii comunei Vermeº
Ion Iacob Damian - primar al comunei Vermeş

Domnule primar Ion 
Damian, iată, ne în-

tâlnim din nou, după o pauză 
destul de lungă, în paginile 
Jurnalului Regional „Bana-
tul”. Aş vrea să ştiu cum s-au 
derulat în acest timp impor-
tantele proiecte economice 
iniţiate şi depuse de către 
Primăria şi Consiliul Local 
Vermeş şi care sunt în cele 
din urmă cele finalizate, cu 

un impact major pentru cetăţenii localităţii?
4Bine aţi venit în comuna Vermeş! Încep prin 

a informa cititorii Jurnalului Regional „Banatul” 
că am finalizat proiectul integrat „Modernizare 
străzi şi modernizare, extindere şi dotare Cămi-
nul Cultural Cassian R. Munteanu” din locali-
tatea Vermeş, finanţat prin Măsura 322. Prin 
acest proiect am realizat asfaltarea de străzi 
pe o distanţă de circa 7.5 km, 11 km de trotu-
are, 240 de podeţe de acces la proprietăţi şi 
rigole betonate. La căminul cultural s-a efec-
tuat extinderea clădirii, precum şi dotarea 
acesteia cu toate cele necesare (bucătărie, 
club, camere de oaspeţi, centrale termice şi 
altele).

Din câte îmi amintesc, ştiu că aţi reuşit să 
faceţi investiţii importante şi în ceea ce priveşte 
instituţiile de cultură din comună. Şi dacă tot 
suntem la acest capitol, cum aţi caracteriza via-
ţa culturală desfăşurată la nivelul comunei?

4Pentru acest domeniu al vieţii publice 
am investit, astfel că la momentul de faţă avem 
un cămin cultural modernizat, cu spaţii dotate 
corespunzător, am implementat şi am finalizat 
proiectul cuprins în Programul Naţional „Biblio-
net – lumea în biblioteca mea”, beneficiarii aces-
tor proiecte fiind locuitorii comunei Vermeş. Tot 
referitor la viaţa culturală, avem o serie de eveni-
mente şi manifestări culturale pe parcursul anu-
lui 2013. De la lansări de carte, Ruga la Vermeş, 
Ruga satului Izgar, Ruga satului Ersig, festivitate 
de acordare a titlului de cetăţean de onoare, ser-
bări ale Şcolii Gimnaziale Vermeş şi ale Grădiniţei 
cu Program Normal Vermeş.   O altă componen-

tă a  vieţii culturale a comunei este Ansamblul 
de dansuri „Vermeşana”, unde activează tinerii 
şi copiii din comună pe două grupe, în funcţie de 
vârstă.  

Ce investiţii aţi reuşit să faceţi la nivelul unită-
ţilor de învăţământ de pe raza comunei şi ce inves-
tiţii aveţi în perspectivă?

4La Grădiniţa cu Program Normal am dat în 
folosinţă un loc de joacă modern pentru copii, 
iar, pe viitor, investiţiile din acest domeniu vor 
fi derulate de unităţile de învăţământ, datorită 
schimbărilor legislative în acest domeniu.

Ştiu că mereu sunteţi la curent cu problemele şi 
doleanţele locuitorilor comunei. Totuşi, vorbim de 
mulţi cetăţeni. Cum menţineţi contactul şi comuni-
carea cu aceştia?

4Avem întâlniri periodice cu cetăţenii. Ast-

fel, au fost organizate adunări publice în satele 
unităţii administrativ-teritoriale, la Vermeş, Ersig 
şi Izgar, unde, pe lângă mine au participat func-
ţionarii Primăriei, Secretarul comunei şi consilieri 
locali, pentru a discuta cu cetăţenii, asta separat 
de întâlnirile zilnice care au loc cu cetăţenii la se-
diul Primăriei.

Pe ce veţi pune accentul în perioada următoa-
re? Ce investiţii se impun urgent?

4În perioada următoare avem în vedere re-
abilitarea unor poduri pentru accesul animalelor 
şi al utilajelor pe păşunea comunală şi la terenu-
rile proprietarilor, precum şi igienizarea păşunii 

comunale. 
Dumneavoastră credeţi în şansa comunei Ver-

meş şi munciţi susţinut pentru a ridica comuna în-
tre primele din judeţ. Aţi fost şi sunteţi apreciat la 
nivel judeţean pentru munca depusă, dar care sunt 
planurile de viitor pentru atragerea de investitori?

4Sigur că am gândit şi asemenea facilităţi 
pentru investitori, ce au fost cuprinse în Planul 
Urbanistic General  al comunei, aprobat în 2012. 
Dar, şi în acest domeniu există un regret în ceea 
ce priveşte infrastructura de acces, în speţă DJ 
572, ce face legătura comunei cu alte artere şi 
lasă de dorit în acest moment. Avem pe raza 
comunei un investitor de calibru în agricultură şi 
anume RodBun, ce cultivă o suprafaţă de peste 
1500 ha în Vermeş şi are deschis un punct de lu-
cru în localitate. 

Dumneavoastră, domnule primar Ion Dami-
an, aţi intrat în Primăria comunei pe care o păs-
toriţi cu dorinţa de a ridica Vermeşul şi aţi reuşit. 
Cum aţi mobilizat concetăţenii să vi se alăture în 
demersul de modernizare al comunei?

4Nu au fost probleme deosebite în ceea ce 
priveşte atragerea cetăţenilor în procesul de 
modernizare al comunei, deoarece şi-au dorit 
acest lucru. Desigur, mai există unele excepţii, 
dar până la urmă şi aceştia au înţeles că tot ce 
se face este pentru binele comunei şi al tuturor. 

Referindu-ne acum în încheiere la un alt su-
biect, cu un impact important atât pentru comuna 
Vermeş, cât şi pentru întregul judeţ: regionaliza-
rea. Cum vedeţi dumneavoastră acest demers, ce 
presupune şi care credeţi că sunt avantajele sau 

dezavantajele regionalizării pentru comuna pe 
care o conduceţi?

4Eu văd doar avantaje în urma procesului 
regionalizării. În primul rând, se realizează o des-
centralizare eficientă, se optimizează procesele 
de guvernare şi planificare teritorială şi se asigu-
ră o dezvoltare socio-economică echilibrată. De 
asemenea, se reduc costurile sociale şi se efici-
entizează politicile regionale şi absorţia de fon-
duri europene, cât şi implementarea unor pro-
iecte regionale ample şi cu impact.

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Vermeº

Interviu realizat de
Monica BRAD

Toamna se numără bobocii şi în Comuna Vermeş din judeţul Caraş-Severin.  
Avem la Şcoala Gimnazială Vermeş şi structurile arondate: Şcoala Primară  

Ersig, Grădiniţa cu program normal Vermeş şi Grădiniţa cu program normal Ersig, un 
număr de 43 bobocei-preşcolari şi 112 boboci-elevi.

Un număr de 15 cadre didactice, din care peste jumătate sunt ,,fii şi fiice” ale satu-
lui, sunt puse în slujba educării şi formării personalităţilor acestor copii.

Colaborarea deosebită cu Primăria şi Consiliul Local al Comunei Vermeş, a con-
dus la pregătirea cu grijă a unui nou an şcolar. Astfel, au fost amenajate şi decorate 
spaţiile destinate cursurilor astfel încât să fie asigurat un climat propice învăţării; a 
fost achiziţionat material lemnos pentru centrale încât ,,iarna să fie ca şi vara” ; au 
avut loc şedinţe cu părinţii pentru ca aceştia să fie implicaţi în mod activ în procesul 
de învăţământ.

Pentru noul an şcolar dorim tuturor copiilor bănăţeni, şi nu numai lor, mult succes, 
putere de muncă şi capacitatea de a face faţă cu bucurie tuturor examenelor vieţii.

pentru comunitate
Prof. Alina-Mariana MINGEA

Un lãcaº modern pentru suflet ºi inimã

Vermeş în Harta Iosefină a Banatului, 1769-1772
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Primele vestigii au fost identificate pe teritoriul anticului Tibiscum la sfârşitul secolului 
al XVI-lea de către Ioan Mezerzius. De atunci şi până în prezent Tibiscum a oferit 

arheologilor şi pasionaţilor de istorie numeroase descoperiri arheologice, care au îmbogăţit 
cunoştinţele noastre despre istoria Daciei romane şi implicit a civilizaţiei latine. 

Ştiinţa lingvisticii ne spune că „Tibiscus”, în limba traco-dacică, a însemnat „loc mlăştinos”, 
prin urmare nu prea prietenos. Descoperirile arheologice actuale indică însă o istorie inedită şi 
impresionantă a acestei aşezări romane. Poziţionată pe graniţa vestică a provinciei romane Dacia 
şi învecinată cu lumea barbară sarmatică, Tibiscum a reprezentat un important centru urban, 
economic, spiritual şi militar al vremii. 

Importanţa sitului roman de la Tibiscum

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Obreja

Născu t  în  anu l 
1 8 5 8 ,  î n 

localitatea Var, Sinesie 
Bistrian se trage dintr-o 
familie originară din 
l o c a l i t a t e a  M ă r u , 
unde străbunicul său, 
Mihai,  a fost  preot, 
iar bunicul, învăţător. 
Despre străbunicul său 
se ştie că a fost închis 
la Caransebeş, unde a şi 

murit, în temniţa oraşului, se pare otrăvit, în anul 
1806, iar tatăl său, Nicolae Bistrian, a fost preot 
la Var între ani 1864-1909. Patriot luminat şi 
luptător neînfricat pentru drepturile românilor, pe 
când era preot la Var, Nicolae Bistrian s-a aflat în 
atenţia autorităţilor austro-ungare întrucât a avut 
curajul de a se ruga pentru „martirii naţionali 
români” şi a refuzat categoric să facă acelaşi 
lucru cu ocazia zilei de naştere a împăratului 
Franz Josef I. Preotul Nicolae Bistrian a scăpat 
de pedeapsă datorită abilităţii protopopului dr. 
Andrei Ghidiu de la Caransebeş, care a raportat 
că preotul de la Var nu a oficiat Sfânta Liturghie 
din  acea zi, întrucât a fost bolnav. 

Crescând în această atmosferă de aleasă 
trăire creştinească şi patriotică, după şcoala 
primară, Sinesie Bistrian şi-a îndreptat paşii spre 
Institutul Teologic-Pedagogic din Caransebeş, pe 
care l-a absolvit în anul şcolar 1879-1880, unde 
l-a avut director pe Filaret Musta. În anul 1881 a 
fost hirotonit ca preot de Episcopul Ioan Popasu 
la parohia Giurgiova, unde slujise un timp şi 
tatăl său, păstorind această parohie până în anul 
1909, când s-a transferat la Var. Aici a păstorit 
pe consătenii săi timp de trei decenii, preluând 
parohia tot de la tatăl său, care a slujit-o patru 
decenii şi jumătate. Cât timp a fost la Var, îşi 
desfăşura activitatea învăţătorul Nicolae Sârbu, 
director al şcolii, care a instruit şi dirijat corul 
bisericii, s-a ocupat de şcoală şi a fost alături 
de el.

Pentru at i tudinile sale româneşti  şi 
„antistatale”, Sinesie Bistrian a suferit 
persecuţiile regimului din Budapesta, în 1909, 
făcând trei luni închisoare pentru că a arborat 
drapelul tricolor şi a cântat „Polieleul” şi alte 
„pricesne” cu versuri patriotice, împreună cu 
tinerii elevi-corişti.

Şi-a adus o contribuţie însemnată la viaţa 

culturală a Eparhiei Caransebeşului prin întreaga 
activitate desfăşurată. Pe lângă faptul că a fost un 
„păstor model”, el a contribuit la îmbunătăţirea 
vieţii religioase şi prin lumina scrisului. A fost 
un „condeier” de prim rang, manifestându-
se pe linia popularizării valorilor creştine în 
rândul poporului. Mărturie în acest sens sunt 
numeroasele articole şi lecţii de religie publicate 
în „Foaia Diecezană” şi în „Calendarul 
românului”. A mai publicat broşurile „Meditări 
şi poveţe religioase” şi „Fericirea – vremelnică 
şi veşnică”. În scrierile lui, s-a inspirit din 
lucrurile obişnuite, din realizările care au devenit 
semnificative sau din experienţe care dovedesc a 
fi emblematice. 

În rândul realizărilor preotului Sinesie 
Bistrian se înscrie şi monografia „comunei 
bisericeşti ortodoxe române din Var”, pe care 
a întocmit-o în anul 1915, aceasta cuprinzând 
date despre istoria satului Var şi a bisericii de 
acolo, despre situaţia şcolară, consemnează 
unele evenimente locale şi prezintă ocupaţiile 
locuitorilor. De asemenea, a elaborat şi 
monografia satului Giurgiova. Tot în anul 1915, 
Episcopul Dr. Miron Cristea, primul patriarh de 
mai târziu al României, l-a distins cu brâu roşu.

S-a pensionat la 1 iulie 1939, dar a mai slujit 
în satul său până la sfârşitul acelui an când a fost 
numit noul preot paroh – Gheorghe Golopenţa. 

Pentru remarcabila sa activitate teologică, 
culturală şi didactică, preotul Sinesie Bistrian s-a 
bucurat de dragostea şi respectul credincioşilor 
săi, dar şi de aprecierea conducerii eparhiale 
de la Caransebeş, fiind ales asesor consistorial 
onorific, timp de cinci ani, şi consilier eparhial. 
Vrednicia sa a fost apreciată şi de protopopul 
Andrei Ghidiu, care a lăsat prin testament 
ca la moartea sa să slujească şi să cuvânteze 
un singur preot, iar acesta să fie „patriarhul” 
Sinesie Bistrian, cum îl numea neuitatul profesor 
Romulus Ciric.

A murit în ziua de 23 decembrie 1946, la 
vârsta de 88 de ani în localitatea Nădrag, dar 
a fost înmormântat în Cimitirul Sf. Ioan din 
Caransebeş. La căpătâiul său străjuieşte o 
modestă cruce din piatră, aşa cum modestă i-a 
fost întreaga viaţă.  Preotul Sinesie Bistrian, cel 
care a făcut parte din „garda preoţilor bătrâni, 
zeloşi”, a servit Biserica 58 de ani. Familia 
Bistrian rămâne un adevărat model pentru preoţii 
zilelor noastre, atât pentru dragostea sa faţă de 
Biserică şi neam, cât şi prin râvna cu care a 
sprijinit activitatea culturală.

Ion CUBIN

Obrejeni de frunte

Sinesie BISTRIAN – preot

Tibiscum – Porta Principalis de SinistraDr. Adrian ARDEŞ şi Lavinia GRUMEZA
Muzeul Judeţean de Etnografie şi al Regimentului de Graniţă Caransebeş

O nouă înfăţişare pentru primăria 
şi căminele culturale din comuna Obreja

 

Vechea clădire a Primăriei comunei Obre-
ja, situată în centrul satului, a fost dărâ-

mată în toamna anului 1982. Spaţiile existente 
nu mai corespundeau, aici funcţionând şi postul 
de miliţie, poşta, asociaţia pomicolă şi remiza de 
pompieri voluntari. Lucrările de dărâmare a ve-
chii primării şi construirii noii clădiri s-au făcut 
prin muncă voluntară de săteni. 

Proiectul noii clădiri a corespuns acelor tim-
puri ale socialismului – „cu blocuri în centru ci-
vic”, complet neinspirat şi greu de asimilat pei-
sajului rural. Activitatea Primăriei s-a desfăşurat 
în spaţiul grădiniţei, nou construite. Lucrările au 
durat mulţi ani, cu perioade de întrerupere, până 
în 1989 (7 ani), dar şi după Revoluţie, până în 
1994 (5 ani), când a fost inaugurată noua clădi-
re. În aceşti 12 ani s-au succedat cinci primari: 
Răduiescu Toma şi Ilie Nicolae până în 1989 
şi Arşovan Petru, Ionescu Mihai şi Pascotă Ion 
după Revoluţie.

În anul 2005 s-au executat reparaţii interioare, 
iar în perioada iunie-septembrie 2013 reparaţii 
exterioare. Domnul primar Petru Pop precizează 
că lucrările s-au făcut din fonduri proprii.

De asemenea, au fost finalizate lucrările la Că-
minul cultural „Achim Nica” din Obreja, cu o 
capacitate de 300 de locuri, dar şi la căminele din 
satele Iaz şi Var, fiecare cu capacităţi de câte 250 de 
locuri. Pe lângă faţadă, au fost înlocuite ferestrele, 
s-a pus gresie în holuri, iar scaunele au fost înlocu-
ite cu fotolii confortabile, fiind similare celor din 
casele de cultură orăşeneşti. În viitor va fi amenajat 
şi căminul cultural din satul Ciuta.

Un primar destoinic – Petru Pop, într-o comu-
nă fruntaşă!

Cãminul Cultural „Achim Nica” Obreja 

Prof. Gheorghe GROZA
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Fãget

La 14/27 noiembrie 1918 a avut loc la Făget 
adunarea electorală a cercului electoral 

Făget-Birchiş, prezidată de protopopul Făgetului 
Sebastian Olariu, care va alege deputaţii ce vor 
participa la Marea Adunare Naţională de la 1 
Decembrie 1918 de la Alba Iulia. Adunări simi-
lare au avut loc în toate localităţile din zona 
Făgetului.

În felul acesta, printre cei 1 228 de delegaţi 
ce au votat la 1 Decembrie 1918 unirea Tran-
silvaniei, Banatului, Crişanei şi Maramureşului 
cu România, se aflau şi Victor Feneşiu, George 
Gârda, Vasile Iancu, Dănilă Iliţiescu, Sebastian 
Olariu (Făget), Constantin Coronţiu (Bichigi), 
Ioachim Florescu (Povergina), Petre Cernescu 
(Băteşti).

Una dintre problemele cele mai importante cu 
care s-a confruntat societatea românească după 
Marea Unirea a fost alegerea primului Parlament 
al României reîntregite, pe baza votului 
universal. În cele 24 circumscripţii electorale ale 
judeţului Caraş-Severin au fost aleşi în cea mai 
mare parte fruntaşi ai Partidului Naţional Român, 
luptători recunoscuţi prin activitatea depusă în 
slujba realizării Marii Uniri. Făgetului a fost 
reprezentat în acest prim parlament de George 
Gârda (Adunarea deputaţilor) şi Sebastian Olariu 
(Senat).

Cea mai importantă problemă socială cu pu-
ternice implicaţii economice şi politice, ce tre-

buia rezolvată imediat după realizarea marelui 
ideal naţional era problema agrară. La 12 sep-
tembrie 1919, Marele Sfat Naţional, ce îndeplin-
ea rolul de Parlament pentru Banat şi Transilva-
nia, a aprobat proiectul Legii de reformă agrară. 
Această lege s-a aplicat în Banat sub forma 
arendării pământului expropriat ţăranilor, care la 
rândul lor plăteau dublul arenzii date proprieta-
rului de către arendaşi. În zona Făgetului această 
aplicare s-a făcut parţial şi în condiţii grele, 
datorită atitudinii obstrucţioniste manifestate de 
organele administrative au fost împroprietărite 
aproape 1400 de familii, cu o suprafaţă de 3300 
jugăre, 259 familii au primit locuri de casă, în 
toate comunele s-au constituit izlazuri, iar în 
unele şi păduri comunale; de asemenea au fost 
împroprietărite în majoritatea comunelor şcolile 
şi bisericile.

Din punct de vedere administrativ Făgetul 
aparţinea judeţului Caraş-Severin, iar din 1926 
judeţul Severin, fiind comună rurală şi reşedinţă 
de plasă. Având în componenţa sa 6 notaria-
te cercuale (Făget, Băteşti, Bujoru, Gladna 
Română, Dumbrava şi Remetea Luncă) cu 38 de 
localităţi, plasa Făget se întindea pe o suprafaţă 
de 714 km2, având o populaţie de 22 477 locui-
tori: 18 606 români, 3 035 maghiari, 585 ger-
mani, 184 evrei, 67 diverşi. Populaţia localităţii 
era de 2 928, din care: români 1 666, maghiari 
803, germani 389, evrei 63, alţii 7.

De la stăpânirea austriacă la Marea Unire
Prof. Dumitru TOMONI

Fãgeþeni la Alba Iulia 

Lucrări edilitar-gospodăreşti la Făget

Dorinţa de a înfrumuseţare şi de modernizare a oraşului pe 
care-l păstoreşte, nu sunt doar vorbe în vânt pentru dom-

nul primar Marcel Avram. Astfel, edilul-şef al Făgetului susţine 
toate lucrările de importanţă majoră pentru comunitate. Vom 
aminti aceste lucrări edilitare care au avut loc în ultimele trei 
luni, în cele ce urmează.

La Parcul Gării s-a realizat pavaj cu dale, s-a amplasat mobi-
lier de joacă pentru cei mici şi lampioane, s-au montat aparate de 
fitness, bănci şi coşuri de gunoi. De asemenea, spaţiul verde va fi 
aranjat prin aranjamente florale şi plantarea de arbuşti ornamentali. 
O parcare cu dale s-a amenajat şi la blocul A.N.L. de pe Calea Lu-
gojului şi s-au amplasat două pergole. Nici Primăria nu a fost uitată, 
astfel că 
aici s-a 
îngrădit 
ş i  s - a 

amenajat spaţiul verde, s-au plantat flori, 
s-au amplasat corpuri de iluminat stradal şi 
se lucrează la pavarea unei parcări. La stadi-
on, s-au efectuat o serie de lucrări la tribuna 
principală: vopsiri în exterior şi în spaţiile 
de sub tribună, s-au instalat bănci, s-a rea-
lizat reparaţia gardului şi toaletarea spaţiilor 
verzi de lângă tribună şi s-a întreţinut ga-
zonul. Prin toate aceste lucrări realizate, 
Făgetul a mai adăugat un plus la capitolul 
imagine, iar administraţia locală va conti-
nua aceste demersuri care să facă din oraşul 
nostru unul cu adevărat european. 

Andrada CĂDARIU

„Mă bucur că aţi participat 
în număr mare la spectacolele 

din Parcul Central”

Am sărbătorit 
împreună, ca 

de fiecare dată, la 
mijloc de august, 
Zilele Făgetului şi 
tradiţionala Rugă. 
Consider că ediţia 
din acest an a ce-
lor două sărbători 
a fost una extrem 

de reuşită şi mă bucur că aţi participat 
în număr aşa de mare la spectacolele din 
Parcul Central. Vă garantez că şi anul 
viitor, la cele două evenimente, vor urca 
pe scenă artişti renumiţi şi îndrăgiţi de 
dumneavoastră. În altă ordine de idei, 
administraţia locală a executat o serie de 
lucrări edilitare pe raza oraşului. Vom con-
tinua să înfrumuseţăm Făgetul prin alte 
investiţii ce prevăd realizări de trotuare cu 
pavele, amenajări de spaţii verzi, reparaţii 
la drumuri şi altele.

Marcel AVRAM, 
Primar al oraşului Făget Acţiunea lui Alexandru Mocioni 

la „Făgeţeana”

Din albumul cu documente rare
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„Il Banat”, ponte fra le nazioni 
Ritorna dalla vacanza Mirabela, una delle mie colleghe, innamorata 

d’Italia e straordinariamente allegra mi dice che il sindaco della città 
di Stintino, il Sig. Antonio Diana, contento della tenuta grafica del giornale 
Banatul, desidera per la sua città, la presenza nelle sue pagine.

Possiamo mai rifiutare il successore di coloro che hanno denominato il 
Paese di Banat, Dacia Ripensis? Il successore di coloro che più tardi, nel 
1926, ci hanno regalato il simbolo della nostra capitale, la Lupa? No!

E regalando, ecco, non una, ma due pagine nel più fastoso giornale 
dell’intera area del Banat storico, ci sgraviamo per un istante dal dolce peso 
del riconoscimento.  

  Vasile TODI
Presidente dell’Unione dei Giornalisti del Banat Storico 

„Banatul”, punte între naţiuni

Se întoarce din vacanţă Mirabela, una din colegele mele, îndrăgostită 
de Italia şi veselă nevoie mare îmi spune că primarul oraşului 

Stintino, domnul Antonio Diana, încântat de ţinuta grafică a jurnalului 
Banatul, îşi doreşte pentru urbea sa, prezenţa în paginile sale. 

Îl putem refuza oare pe urmaşul celor care au numit Ţara Banatui, Dacia 
Ripensis? Pe urmaşul celor care mai apoi, la 1926, ne-au dăruit simbolul 
capitalei noastre, Lupoaica? Nu!

Şi dăruind, iată, nu una, ci două pagini în cel mai fastuos jurnal din întreg 
arealul Banatului istoric, ne despovărăm pentru o clipă, de povara dulce a 
recunoştinţei.

 Vasile TODI
Preşedintele Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric

Monica GAIŢA

O oază de linişte, 
o binecuvân-

tare pentru locuitori 
şi turişti, aşa ar putea 
fi caracterizat pe scurt 
Stintino, parte a Provin-
ciei Sassari din regiunea 
italiană Sardinia.  Aici 
puteţi vedea unul din 
cele mai fascinante lito-
raluri din întreaga re-
giune. Plajele nesfârşite 
cu nisip alb, apele cris-
taline şi faimoasa plajă 

„La Pelosa” fac din Stintino una din cele mai apreciate destinaţii de vacanţă 
din Marea Mediterană. Peisajele îţi  iau respiraţia şi e uşor să te pierzi în 
frumuseţea locurilor. Aici, marea şi muntele îţi oferă un refugiu în mijlocul 
naturii, departe de marile oraşe, de agitaţie şi de aerul  înnecăcios. 

Mare parte a oamenilor din Stintino, veseli şi primitori, cum le stă bine 
latinilor, trăiesc din turism sau pescuit. După ce secole, locuitorii de aici 
au trăit din pescuit, lucru certificat în documentele istorice şi economice 
ale vremii, la începutul secolului XXI turismul a cunoscut o expansiune 
fără precedent. Cele mai importante familii ale burgheziei din Sassari au 
început să viziteze şi să petreacă tot mai mult  timp în Stintino. În anii 
1960 familia Moratti a cumpărat pământ aici şi a construit vile şi hoteluri, 
făcând locaţia cunoscută în lume. Timp de peste un secol , Stintino a fost 
parte a municipalităţii din Sassari, până în 10 august 1988, când a devenit 
independentă. 

Un’oasi di tran-
qui l l i tà ,  una 

benedizione per gli 
abitanti e per i turisti, 
è così che si potrebbe 
caratterizzare in breve 
Stintino, parte della 
Provincia di Sassari 
della regione italiana 
Sardegna.  Qui po-
tete vedere uno dei 
più fascinanti littorali 
dell’intera regione. Le 
spiagge sconfinate con 
sabbia bianca, le acque 

cristalline e la famosa spiaggia „La Pelosa”  fanno da Stintino una delle più 
apprezzate destinazioni di vacanza del Mar Mediterraneo.  I paesaggi ti 
togliono il fiato  ed è facile perdersi nella bellezza dei luoghi. Qui, il mare 
e la montagna ti offrono un rifugio nel mezzo della natura, lontano dalle 
grandi città, dall’agitazione e dall’aria soffocante. 

Gran parte degli abitanti di Stintino, allegri e accoglienti, come sta bene 
ai latini, vivono dal turismo o la pesca. Dopo che per secoli, gli abitanti di 
questo luogo si sono guadagnati l’esistenza con la pesca, cosa certificata 
nei documenti storici ed economici dell’epoca, all’inizio del XXI secolo il 
turismo ha assistito ad un’espansione senza precedente. Le più importanti 
famiglie della borghesia di Sassari hanno cominciato a visitare e spend-
ere sempre più tempo a Stintino. Negli anni 1960 la famiglia Moratti ha 
acquistato terra qui e ha costruito ville ed alberghi, facendo il luogo con-
osciuto nel mondo. Per oltre un secolo, Stintino è stata parte della munici-
palità di Sassari, fino al 10 Agosto 1988, quando è diventata indipendente. 

Sanda BOLDEA
Stintino, perla din coroana Mediteranei Stintino, la perla della corona del Mediterraneo

Parte a unui complex 
de fortificaţii ridicat 
în seco-lul al XVI-
lea, Torre della Pelo-
sa veghează asupra 
oraşului Stintino din 
mare. Acesta a fost 
construit cu certitu-
dine înainte de 1578, 
atunci când, într-un 
document semnat de 
Viceregele De Mon-
cada,  se vorbeşte 
despre necesitatea 

reparării turnului.  Alte documente importante ale vremii vorbesc de-
spre trupele militare care-şi aveau garnizoana în Torre della Pelosa. 
În 1846 turnul este dezafectat, dar rămâne în continuare o emblemă a 
Golfului Asinara şi un vestigiu imposibil de trecut cu vederea.  Turnul 
este el însăşi o atracţie, fiecare piatră avându-şi propria istorie.

Parte di un complesso 
di fortificazioni eretto 
nel XVI secolo, Torre 
della Pelosa sorveg-
lia sulla città di Stin-
tino dal mare. Questa 
è stata costruita con 
certezza prima del 
1578, quando, in un 
documento firmato dal 
Viceré De Moncada, si 
parla della necessità di 
riparare la torre. Altri 

documenti importanti dell’epoca parlano degli eserciti militari che ave-
vano il proprio presidio nella Torre della Pelosa. Nel 1846 la torre viene 
ritirata dal servizio, però continua a rimanere un emblema del Golfo 
di Asinara ed un vestigio impossibile da lasciarsi sfuggire. La torre è sé 
stessa un’attrazione, ciascuna pietra avendo la propria storia. 

Il Torre della Pelosa

Carmen POPESCU Melania RÂNCEANU
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Nu este un secret pentru nimeni că, la începuturile sale, 
Stintino era o aşezare de pescari. Între aceştia şi mare 

a existat mereu o legătură indestructibilă, o comuniune şi un 
respect totodată.  Dintr-o astfel de familie, cu rădăcini adânc 
înfipte în acest tărâm al făgăduinţei, s-a născut Antonio Dia-na. 
Născut şi crescut aici, Antonio Diana o dezvoltat o iubire  pen-
tru aceste locuri care, mai apoi, s-a transformat în dăruire, când 
s-a implicat în administraţia locală. A fost pe rând consilier, 

viceprimar, pentru ca mai apoi, în 2007, să candideze la funcţia de primar. 
Devotamentul pe care l-a arătat pentru stintinezi, i-a determinat pe aceştia 
din urmă să-l realeagă. Este mereu în legătură cu cetăţenii, în 
mijlocul lor. Ştie să-i asculte, să-i înţeleagă, să vină cu soluţii, 
el însuşi fiind un om al locului. Antonio Diana este mândru de 
originile sale şi preţuieşte oraşul pe care-l conduce, motiv pen-
tru care îl promovează prin toate metodele de care dispune: de 
la vizite oficiale ale ambasadorilor lumii, la turiştii cărora le 
oferă servicii ireproşabile. 

De asemenea, dovada fără tăgadă a apartenenţei sale la 
acest loc - unde marea şi muntele îşi dau mâna şi marea se 
îmbină într-un albastru ireal, lovind uşor nisipul alb -  este 
faptul că în fiecare dimineaţă, Antonio Diana pleacă la pes-
cuit. În acest fel, pe lângă faptul  că se relaxează, el cinsteşte 
memoria înaintaşilor săi care au ridicat acest oraş de la sătucul 
pescăresc la “Caraibele Europei”, cum este supranumit Stintino 
azi.

Şi totuşi, pe lângă munca pe care o face pentru comuni-
tatea din care s-a ridicat şi timpul liber dedicat descoperirii  
zilnice - mereu altfel - a oraşului Stintino, Antonio Dia-na se 
îngrijeşte ca trecutul şi prezentul acestei aşezări de o frumuseţe 
năucitoate să nu se piardă. Astfel, el a făcut prefaţa pentru trei 
cărţi importante (L’ultimo Rais della Tonnara Saline, La storia 
di Agostino Diana pescatore di Stintino; Stintino tra terra e mare;  Stintino, 
Cartoline sul filo della memoria), care plasează Stintino în istorie, timp şi pe 
harta lumii şi a scris Il tempo della Memoria, Storie, leggende, documenti di 
Stintino, carte care se află deja la a treia ediţie. Nouă nu ne rămâne decât să-l 
felicităm pentru eforturile susţinute pe care le depune şi să-i urăm multă putere 
de muncă şi de acum încolo.

Non è un segreto per nessuno che, ai suoi inizi, Stin-
tino era un insediamento di pescatori. Fra di essi 

ed il mare c’è sempre stato un legame indistruttibile, una co-
munione ed un rispetto nel contempo. Da tale famiglia, con 
radici profondamente inficcate in questa terra della promessa, 
è nato Antonio Diana. Nato e cresciuto qui, Antonio Diana 

ha sviluppato un amore per questi luoghi che, più tardi, si è trasformato in 
dedicazione, quando si è coinvolto nell’amministrazione locale. È stato in turno 
consigliere, vicesindaco, per poi, nel 2007, candidare per la carica di sindaco. 
La dedicazione che ha mostrato per gli stintinesi, ha determinato gli ultimi a 

rieleggerlo. Si tiene sempre in contatto con i cittadini, si trova 
nel mezzo di loro. Sa ascoltarli, capirli, proporre soluzioni, 
essendo lui stesso un uomo del luogo. Antonio Diana è fiero 
delle sue origini ed apprezza la città che conduce, ragione per 
cui la promuove tramite tutti i metodi di cui dispone: dalle 
visite ufficiali degli ambasciatori del modo, ai turisti ai quali 
offre servizi irreprensibili. 

Inoltre, la prova senza dubbio della sua appartenenza a 
questo luogo – dove il mare e la montagna si incontrano ed 
il mare si intreccia in un blu irreale, colpendo leggermente la 
sabbia bianca – è il fatto che ogni mattina, Antonio Diana va 
a pescare. In questo moto, oltre al fatto che si rilassa, onora la 
memoria dei suoi predecessori che hanno eretto questa città 
dal villaggio peschereccio ai „Caraibi dell’Europa”, come è so-
prannominata Stintino oggi. 

E pure, oltre al lavoro che esegue per la comunità da cui 
si è alzato ed il tempo libero dedicato alla scoperta quotidia-
na – sempre diversa – della città di Stintino, Antonio Diana 
cura che il passato ed il presente di questa ubicazione di una 
bellezza stupenda non siano perduti. Quindi, lui ha fatto la 
prefazione per tre libri importanti  (L’ultimo Rais della Ton-

nara Saline, La storia di Agostino Diana pescatore di Stintino; Stintino tra terra 
e mare;  Stintino, Cartoline sul filo della memoria), che collocano Stintino 
nella storia, nel tempo e sulla carta del mondo ed ha scritto Il tempo della Me-
moria, Storie, leggende, documenti di Stintino, libro che si trova già alla terza 
edizione. A noi non spetta altro che congratularlo per gli sforzi sostenuti che 
fa e auguragli di avere molto potere di lavoro anche da ora in avanti. 

Paula MOLDOVAN Ana Maria POPA

Antonio Diana, omul care se dăruieşte 
oraşului Stintino

Antonio Diana, l’uomo che si dedica 
alla cittá di Stintino

Una delle catture di Antonio Diana, 
un tonno di 100 chilogrammi

Una dintre capturile lui Antonio Diana, un ton 
de 100 de kilograme

Per consacrare il legame fra l’uomo 
ed il mare, ma anche per portare in 

attualità ciò che in tempi remoti era la fonte 
di reddito degli abitanti di Stintino, è stato 
aperto nel 1995 il “Museo della Tonnara”. 
Le sei camere che lo compongono, propon-
gono ai visitatori una vera incursione nella 
maestria degli antenati degli stintinesi di 

oggi, ma anche nel ruolo che il tonno ha giocato nello sviluppo di questo luogo. 
Pensata come un tributo alla memoria di tutti gli stintinesi che si sono oc-

cupati con la pesca di tonno, ciascuna delle sei camere del museo ci fanno con-
oscere i più importanti aspetti della vita economica, sociale, e anche psicologica 
dei pescatori. Inoltre, è segnata l’importanza delle reti in cui viene catturato il 
pesce tanto prezioso, il modo in cui esse erano organizzate in questa zona, ma 
anche strumenti autentici ed oggetti utilizzati usualmente, per la pesca del tonno 
dalle Saline. Inoltre, sempre qui possiamo ammirare modelli delle barche utiliz-
zate in quell’epoca nella “flotta” dei pescatori di tonno, denominate "barcareccio", 
e anche le reti realizzate con destrezza nella zona della Sardegna, quelle utilizzate 
in altre aree dell’Italia o all’estero. 

Qui, i visitatori sono attratti in una storia creata da immagini progettate, in 
cui loro medesimi, insieme a vecchie fotografie dedicate alla cattura del tonno, 
fanno parte di questo rito. Con l’incursione in questo museo ciascuno di noi per-
corre, similmente ai vecchi pescatori, il “rito” della cattura del tonno, ma anche 
l’importanza prestata dagli stintinesi a questo pesce, che, in fin dei conti, ha aiu-
tato all’evoluzione del villaggio di pescatori verso ciò che Stintino è oggi: la mer-
aviglia della Sardegna.

Daniela IACOBESCU

„Museo della Tonnara”, legătura între 
uscat şi mare

Pentru a consfiinţi legătura dintre 
om şi mare, dar şi pentru a aduce 

în actualitate ceea ce odată era sursa de 
venit a locuitorilor din Stintino,  s-a 
des-chis în 1995 „Museo della Tonnara”. 
Cele şase camere care-l compun, propun 
vizitatorilor o adevărată incursiune în 
măiestria strămoşilor stintinezilor de azi, 
dar şi în rolul pe care tonul l-a jucat în 
dezvoltarea acestui loc. 

Gândit ca un tribut în memoria tuturor stintinezilor care s-au ocupat cu 
pescuitul de ton, fiecare din cele şase încăperi ale muzeului ne familiarizează 
cu cele mai importante aspecte ale vieţii economice, sociale, până şi psihologice 
ale pescarilor. De asemenea, este marcată importanţa plaselor în care e prins 
atât de preţiosul peşte, felul în care acestea erau organizate în această zonă, 
dar şi instrumente autentice şi obiecte utilizate în mod obişnuit, folosite în 
pescuitul tonului din Saline. De asemenea, tot aici putem admira modele ale 
bărcilor folosite odinioară în „flota” pescarilor de ton, numite „barcareccio”, 
dar şi plasele realizate cu maiestrie în zona Sardiniei, cele utilizate în alte zone 
ale Italiei sau în străinătate. 

Aici, vizitatorii sunt atraşi într-o poveste creată din imagini proiectate, în 
care ei însăşi, alături de poze şi obiecte vechi dedicate capturării tonului, fac 
parte din acest ritual. Prin incursiunea în acest muzeu fiecare dintre noi par-
curge, asemeni vechilor pescari, „ritualul” prinderii tonului, dar şi importanţa 
acordată de stintinezi  acestui peşte, care, până la urmă, a ajutat la evoluţia 
sătucului de pescari către ceea ce Stintino este astăzi: minunea Sardiniei.

Estera ROSENBLUM

„Museo della Tonnara”, il legame fra 
la terra ed il mare
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La Serbările Lugojului din 15 august 2013, în cadrul întâlnirii oficiale  
dintre primarul Francisc Boldea şi delegaţia din oraşul înfrăţit, Ni-

sporeni, Republica Moldova, s-au pus bazele unor noi proiecte comune.
În scopul menţinerii şi promovării limbii române, la solicitarea fraţilor 

noştri moldoveni, la începutul lunii septembrie s-a demarat proiectul 
„Carte pentru Nisporeni’’.

Acţiunea de colectare de carte de literatură şi carte pentru copii s-a în-
cheiat în data de 15 septembrie 2013 şi a avut un succes peste aşteptări. În 
toată această perioadă, lugojenii au înteles că, donând carte, donezi cultură, 
oferi speranţa unui viitor mai bun copiilor de peste Prut.

Oameni de suflet şi de o deosebită valoare umană, peste două sute 
şaizeci la număr, au răspuns : “Da, sprijinim copiii moldovenilor din Ni-
sporeni, pentru a citi carte în limba română, pentru a le arăta că şi noi avem 

cultură şi literatură”.
Peste o tonă de carte, în 3300 de volume 

de literatură, 200 de volume carte de poveşti, 
300 de volume carte de colorat, 1000 de bucăţi 
semn de carte şi 18.000 de coli A4 imagini de 
colorat formează darul lugojenilor pentru copiii 
moldoveni.

Toată această zestre de carte pentru Nisporeni, este predată celor două 
licee şi celor trei grădiniţe.

Prin intermediul acestui proiect, lugojenii, Primăria Lugoj, Consiliul 
Judeţean Timiş dăruiesc unor copii unele dintre cele mai de preţ lucruri pe 
care le poate dobândi un om: educaţia şi cultura.

Acest dar este din suflet, iar cei care-l vor primi, cu siguranţă, vor fi 
mulţumiţi.

Lugojenii sprijină viitorul copiiilor de peste Prut
Miruna LOTEANU

Sabina LIVESCU

Delegaţia primăriei noas-
tre, prezentă la Montesson

De la jumă-
tatea lu-

nii septembrie, 
inventatorul şi 
aviatorul român 
Traian Vuia are o 
placă memorială 
în Franţa, în lo-
calitatea unde a 
avut loc primul 
zbor autopropul-

sat cu un aparat mai greu decât aerul 
din istorie. Evenimentul face parte din 
programul sărbătorilor oraşului francez 
Montesson, la care iau parte şi delegaţii 
ale oraşelor înfrăţite Thome din Marea 
Britanie şi Baesweiller din Germania. O 
delegaţie a oraşului nostru, formată din 
secretarul municipiului, Dan Ciucu, şi 
Rodica Cimponeriu, consilier munici-
pal, a participat la Montesson la dezve-
lirea plăcii comemorative dedicată 
marelui om de ştiinţă Traian Vuia. Pe 
lângă reprezentaţii primăriei, au par-
ticipat Marcel Nicolae, preşedintele 
Asociaţiei „Pasărea Măiastră”, cea care 
se ocupă de cinstirea memoriei inventa-
torului Traian Vuia, preotul Constantin 
Târziu de la Biserica Ortodoxă din Pa-
ris, col. Florin Marinescu, ataşat militar 
la Ambasada României în Franţa.

Placheta este inscripţionată, în 
franceză, cu textul «Traian Vuia 1872-
1950 - La 17 august 1903 a obţinut 
primul brevet pentru aeroplanul – au-
tomobil. Septembrie 2013». Traian 
Vuia a fost un pionier al aviaţiei 
mondiale şi este creditat cu realiza-
rea primului zbor autopropulsat cu un 
aparat mai greu decât aerul, chiar dacă 
dezbaterea asupra definiţiei de «primul 
aeroplan» durează de mai bine de 100 
de ani. Inventatorul s-a născut într-
un sat din Banat, localitate care acum 
îi poartă numele. La 17 august s-au 
împlinit 110 ani de la obţinerea bre-
vetului menţionat în textul de pe placa 
memorială.

Un secol de când Aurel Vlaicu, prietenul 
Lugojului a trecut la cele veşnice

La 13 septembrie se împlinesc 100 de ani de la moartea 
tragică a lui Aurel Vlaicu, pionier al aviaţiei româneşti 

şi mondiale, inventator şi constructor de avioane. Pe data de 
13 septembrie 1913, Aurel Vlaicu a fost la manşa avionului 
“Vlaicu II”, cu care intenţiona să treacă Carpaţii pentru a par-
ticipa la serbările Astrei care se ţineau la Orăştie. Aurel Vlaicu 
a decolat de la Bucureşti şi a aterizat fără probleme la Ploieşti. 
La Ploieşti a realimentat aparatul şi din nou şi-a luat zborul către 
fraţii săi din Transilvania. Nu a ajuns departe, lângă localitatea 
Băneşti de lângă Câmpina, s-a prăbuşit de la circa 30 de metri, 
găsindu-şi sfârşitul între resturile aparatului. S-a vehiculat ipoteza 

că Aurel Vlaicu a suferit un atac de cord în timpul zborului. Cert este că adevăratele cauze ale prăbuşirii nu au 
putut fi elucidate. Gheorghe Negrescu, locotenentul aviator care a întocmit raportul despre accident, a menţionat 
următoarele: „Un uşor zâmbet încremenit pe buzele sale, iar faţa era senină, cu o sfântă expresie de linişte, 
liniştea datoriei împlinite până la capăt pe care a iubit cu toată dragostea şi credinţa sufletului său luminat 
de flacăra credinţei divine”.

Deşi nu şi-a împlinit visul de a deveni „vulturul Carpaţilor”, Vlaicu a rămas totuşi în memoria lugojenilor 
prin istoricul său zbor de pe Câmpia Libertăţii, din 21 iulie 1912, zbor la care a asistat o impresionantă mulţime 
de peste 6.000 de persoane. De altfel, un liceu din oraş poartă în prezent numele. La rândul lui, Vlaicu a avut 
strânse relaţii de amiciţie cu lugojeni de vază, precum viitorul prefect George Dobrin ori Dominic Raţiu, di-
rectorul Băncii Albina.

Mai puţină lume ştie că marele aviator a avut strînse relaţii de prietenie cu pictorul academic Virgil Si-
monescu, o mare personalitate a Lugojului, alături de care studiase la Orăştie, Sibiu şi Munchen. În perioada 
în care avea mare nevoie de bani pentru continuarea contrucţiei aeroplanelor sale, Vlaicu a găsit în Simonescu 
un sponsor de încredere, care l-a ajutat cu bani. Această relaţie se vede şi dintr-o scrisoare publicată la 1919, 
la şase ani după moartea aviatorului.

Ana Maria POPA

Oana LUNCAN

Lugoj, oraşul elitelor

Oraşul Lugoj este faimos şi cunoscut pentru multitudinea de sporturi de 
performanţă practicate de-a lungul anilor, cunoscute la nivel naţional şi 

mondial pentru rezultatele obţinute. Un etalon important al sportului lugojean este 
reprezentat de gimnastica artistică, sport de performanţă care a debutat în acest oraş 
imediat după primul război mondial, prin apariţia în 1919 a „Societăţii de gimnastică 
din Lugoj”, iar apoi a „Clubului maghiar de gimnastică şi scrimă”. Al doilea război 
mondial aduce după sine înfiinţarea la Lugoj a Şcolii sportive Lugoj de către profeso-
rul Titus Isar în anul 1957. Începând cu înfiinţarea acestei şcoli începe şi expansiunea 

gimnasticii la nivel local şi naţional.
La secţia de gimnastică masculină a Lugojului debutează şi antrenorul Francisc Belcsak, care se dovedeşte a fi 

unul dintre cei care i-a lansat pe viitorii mari campioni ai oraşului.
Născut în anul 1945, antrenorul emerit Francisc Belcsak îşi începe cariera sportivă mai întâi ca gimnast, apoi 

studiază gimnastica la Şcoala de Antrenori de la Bucureşti. Acesta îşi începe cariera tumultoasă în 1969 cu prima sa 
grupă de gimnaşti formată din: Birnbaum Werner-6 ani, Ispravnicu Radu-7 ani, Pintea Valentin-7 ani, Dogan Adri-
an-8 ani, Cătană Marian-8 ani, Olariu Iulian-8 ani, Ionaşiu Octavian-9 ani, echipă cu care va urma să cucerească un 
număr impresionant de medalii la diferite categorii, ducând prestigiul oraşului la nivel naţional. Acest succes este 
remarcat şi de către ziarele din acele vremuri, din ale căror titluri cuvintele „Lugoj , au dominat, primii laureaţi” , 
nu au lipsit.
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 oaia de 
Caransebeº

O vrere ce poate întregi Ţara Banatului
Brânduşa UDRIŞTE

Domnul Marcel Vela, cel care 
încă din luna iunie a acestui 

an dorea ca Orşova să revină în Banat, 
susţine o alipire a judeţului Mehedinţi 
la viitoarea Regiune Vest. 

Asta pentru că, în viziunea edilului 
caransebeşean, judeţul Hunedoara este 
legat ca evoluţie şi ca infrastructură 
mai mult de Regiunea Sibiu, decât de 
Banat, care, în opinia sa, ar trebui să 
fie compus din patru judeţe - Caraş-

Severin, Arad, Timiş şi Mehedinţi. De asemenea, domnul Marcel Vela 
susţine înfiinţarea a zece regiuni „inclusiv pentru o mai bună şi rezonabilă 

împărţire teritorială între cele două centre urbane - Braşov şi Sibiu, pu-
ternice economic şi cu tradiţii şi istorie separate”. Domnia sa aduce atât 
argumente actuale pentru intrarea judeţului Mehedinţi în viitoarea regi-
une (creşterea dezvoltării durabile şi eficiente în zona graniţei cu Serbia 
şi echilibrarea ca număr de judeţe în această nouă abordare regională 
naţională), cât şi unele istorice (îndreptarea abuzului istoric de la „refor-
ma” administrativă din anul 1968, când regimul comunist a deposedat în 
mod abuziv Banatul de portul Orşova şi de comunele de pe Clisura Dunării 
şi faptul că Banatul de Severin a fost de-a lungul timpului, încă din epo-
ca Imperiului Roman, parte a tuturor conexiunilor tradiţionale din vestul 
României).

 „Este dorinţa firească a cetăţenilor din această nouă regiune de a fi 
împreună într-o construcţie teritorial-administrativă modernă”, după cum 
declara domnul primar Marcel Vela.

Familii nobile

Fiáth 
(de Eörményes/Arme-

niş şi Karánsebes/
Caransebeş).

Fami-
l i e 

străveche, o 
găsim deja în 
secolul XIV 
printre fami-
liile bogate 
din comita-
tul Caraş. În 
acele timpuri 
László a avut 
mari proprie-

tăţi în districtul Caransebeş (Arme-
niş şi încă o serie de sate, cu toate 
anexele). În 1468 fraţii László şi La-
jos au primit danie 7 sate din distric-
tul Caransebeş (printre altele Goleţ, 
Petroşniţa şi Vălişoara). În 1480 la 
aceste proprietăţi s-au adăugat Bol-
vaşniţa, Criva şi încă o serie de lo-
calităţi din districtul Caransebeş. În 
anul 1489 fraţii au mai primi danie 
3 sate din districtul Caransebeş. Ma-
joritatea acestor proprietăţi au fost 
apoi donate familiei victimei unei 
crime comise de Lajos, însă, cu tim-
pul, au fost răscumpărate de László. 
După multe procese şi schimbări de 
proprietari, în anul 1611 Zsigmond 
şi Miklós (subprefectul comitatului 
Caraş) au primit danie întreaga zonă 
din preajma localităţilor Rusca şi 
Prigor, respectiv o parte a localităţii 
Teregova. De asemenea familiei i se 
recunosc toate privilegiile mai vechi, 
ca şi proprietatea asupra localităţilor 
şi terenurilor expropriate ca urmare 
a proceselor. În 1639 Zsigmond pri-
meşte în proprietate veşnică o serie 
de localităţi din districtul Caran-
sebeş (Sacul, Ohaba, proprietăţi în 
dealurila Almăşului şi altele). După 
anul 1698 majoritatea familiei s-a 
mutat în comitatul Győr.

În acest an, „Serbările Cetăţii” din Caransebeş 
au ajuns la cea de-a zecea ediţie. Realizat de 

Primăria Municipiului Caransebeş şi Casa Municipală 
de Cultură „George Suru” în perioada 12-15 septem-
brie, sărbătoarea Caransebeşului a avut o afluenţă 
record de public. Asta pentru că programul a reunit 
toate ,,ingredientele” unei reţete de succes, testată şi 
perfecţionată în ani de primarul Marcel Vela. Vremea 
ploioasă şi rece nu i-a împiedicat pe caransebeşeni 
să participe în număr mare la Serbările Cetăţii, fie că 
s-au îndreptat către Parcul Teiuş sau aeroportul din 
Caransebeş, cele două locaţii unde municipalitatea le-a 
pregătit surprize dintre cele mai frumoase.

În deschidere, adică joi, 12 septembrie, s-a 
desfăşurat un concert în cadrul proiectului transfron-
talier „Rock-n-River”, finanţat de Uniunea Europeană, 
cu participarea formaţiilor din Pancevo, Serbia, dar şi 
a trupelor româneşti Phaser şi Inside Us. Vineri, Piaţa 
Revoluţiei s-a aflat sub “asaltul” paradei soldaţilor ro-
mani, a oştenilor daci, a cavalerilor călare sau pedeştri 
şi a domniţelor. După-amiaza, a avut loc „Confrun-
tarea dintre două lumi, dintre două civilizaţii (daci şi 
romani)” pusă în scenă de Asociaţia Culturală „Terra 
Dacica Aeterna” din Cluj Napoca. În aceeaşi zi s-au 
desfăşurat spectacole de animaţie, dansuri medievale, 
lupte de cavaleri cu Asociaţia „Paladinii de Terra Me-

dies”, cascadorii cu cai, demonstraţii de luptă călare şi 
turnir cavaleresc.

Peste 1500 de oameni au asistat la acrobaţiile aeri-
ene oferite de piloţii Aeroclubului României, în frunte 
cu „Şoimii României” dar şi de cei ai Inspectoratului 
General de Aviaţie al Ministerului de Interne.

Spectatorii au putut urmări şi două exerciţii ale 
echipajelor de intervenţie din MAI.

Ziua de duminică a fost una cu totul şi cu totul 
specială, atât datorită programului artistic, cât şi 
datorită afluxului de vizitatori. Asta pentru că pe scenă 
au urcat Inside Us, Alessia, Horia Brenciu & Band, iar 
totul a culminat cu un superb foc de artificii. 

Luiza FENEŞAN

Ania MOSCOVICI

„Serbările Cetăţii” bucură caransebeşenii de un deceniu

Bianca BĂCANU
Bani pentru spitalul din Caransebeş

La începutul lunii septembrie, municipalitatea din 
Caransebeş a semnat un contract de finanţare de aproape 

5 milioane de euro cu ADR Vest.  Proiectul este finanţat prin 
Programul Operaţional-Regional 2007-2013, Axa Prioritară 
3, domeniul de intervenţie 3.1 „Reabilitarea, moderniza-
rea şi echiparea infrastructurii serviciilor de sănătate”. Prin 
acest proiect, pacienţii care apelează la Spitalul Municipal 
de Urgenţă din Caransebeş vor putea beneficia de patru noi 
servicii medicale (rezonanţă magnetică nucleară, angiografie 
coronariană sau periferică, mamografie digitală şi radiografie 

dentară), datorită unui număr de 13 echipamente medicale de înaltă tehnologie. Este vorba de un aparat de 
rezonanţă magnetică nucleară, un mamograf digital, un angiograf multifuncţional, aparatură de radiologie 
dentară, un aparat de radioscopie mobil, unul de grafie digitală pentru TBC şi Urgenţe şi un detector digital 
pentru Roentgen clasic.

Potrivit primarului Marcel Vela, proiectul înseamnă o integrare a serviciilor medicale într-un sistem mult 
mai amplu, lucrările urmând a fi demarate chiar în această toamnă. „ Putem spune de acum că în spitalul din 
Caransebeş, diagnosticarea se va face mult mai rapid, urmând ca să ne axăm ulterior pe îmbunătăţirea serviciilor 
hoteliere pentru pacienţi şi pe reabilitarea şi modernizarea clădirii”, a declarat edilul-şef.

La rândul său, şeful secţiei de Radiologie şi Imagistică a Spitalului Municipal de Urgenţă din Caransebeş a 
precizat că aparatura ce se va achiziţiona prin proiect este de înaltă performanţă.
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 oaia 
de Bata

Bata, cel mai frumos loc de pe pãmânt
Mircea Rotariu - fiu al comunei Bata

S-a născut în 1949 
în comuna Bata, 

un loc care mereu îi trezeş-
te amintiri plăcute. De fapt, 
Bata este pentru el cel mai 
frumos loc de pe pământ 
unde, deşi oamenii au tre-
cut prin necazuri şi prin 
greutăţi, încă au bucuria 
pe chip şi dansul în sânge. 
Familia din care avea să se 
nască Mircea Rotariu era 
una de oameni gospodari. 

Încă de mic viaţa nu l-a menajat, bunicul său fiind de-
clarat chiabur pentru cazanul de ţuică pe care-l avea, 
dar nu a fost deportat. De la el a moştenit dragostea 
de muncă şi de animale, iar acum, când îl evocă în 
amintiri, chipul i se umple de lumină. 

Domnule Mircea Rotariu, pentru că în această 
lună a fost ziua dumneavoastră de naştere, încep 
prin a vă întreba care este cea mai dragă amintire 
legată de aceasta, de ziua de 9 septembrie?

4De obicei, de ziua mea, moşul pornea caza-
nul. Deşi i-a fost confiscat de sistemul comunist, 
tot bunicul a fost lăsat să lucreze la acest cazan.

Peste ani, din ce mi-aţi spus, v-aţi dat seama şi de 
ce nu v-a fost luat cazanul.

4Da! Nu l-au lăsat pe bunicul să lucreze la ca-
zan de dragul lui, ci pentru că în curte aveam o 
fântână cu un izvor fantastic, avea 8-9 metrii cubi 
de apă tot timpul. Iar cum cazanul trebuia spălat 
tot o dată la o oră după ce se epuiza timpul pre-
lucrării răchiei, acesta se curăţa în condiţii bune la 
noi în curte. Tot datorită cazanului, curtea noastră 
era plină de autorităţi, ne vizitau mereu. Cu bunicul 
mai am o amintire preţioasă. Când s-a definitivat 
colectivizarea, bunicului i s-a spus că trebuie să 
treacă în rândul membriilor C.A.P. . El i-a lăsat câ-
teva zile, iar apoi, când au crezut că l-au convins, 
bunicul le-a spus: “eu nu mă trec”. După ani, am 
văzut “cererea de intrare” la C.A.P.  în care buni-
cul scria că“predau pământul, fără grădini şi vite, 
la fiica mea, Miuţescu Vioara, care să intre în rân-
dul membriilor C.A.P., pentru ca nepotul meu să 
fie primit să facă şcoală”. Bunicul de atunci avea 
o viziune despre viitor, dar nu vroia ca să facă acel 
drum cu sistemul.

Văd licărirea în ochii dumneavoastră când vor-
biţi de el. Chiar atât de mult l-aţi admirat?

4Da, foarte mult! Era un om foarte sobru, 
foarte serios, iar mie mi-a inspirat dragostea de 
animale. Am să vă spun în timp de ce şi cum. Când 
veneau oameni din Bata la el, inclusiv tatăl actualu-
lui primar, sau oameni din satele vecine, tot timpul 
se mândrea şi le arăta cum pregătesc eu adăpostul 
animalelor. Mi-a inspirat dragostea mai ales pentru 
vitele mari. Când am început la şcoală, primăvara şi 

toamna studiam la vite, le duceam în Valea Poienii, 
iar seara mai învăţam acasă la lampă. Noi nu le-am 
dat la un loc cu vitele din sat, eu le duceam la păşu-
ne.  Iar de la tata am primit marea dragoste pentru 
oi. Eu am fost un mic proprietar de oi în timpul co-
muniştilor, am avut mari probleme pentru ele, dar 
am reuşit să trec peste toate. 

Care dintre ei v-a servit drept model în viaţă? Sau 
aţi luat ce aţi considerat că a fost mai bun de la tatăl 
şi bunicul dumneavoastră?

4Sincer, am luat de la amândoi. După ce am 
crescut, am realizat totuşi că viaţa departe de Bata 
este diferită. Oamenii sunt diferiţi. La noi la Bata, 
dacă n-ai ştiut să cânţi şi să joci, erai printre ultimii. 
Dacă erai sărac dar ştiai să cânţi şi să joci, erai prin-
tre primii. După ce-am plecat de la Bata am realizat 
că restul oamenilor puneau accent pe ce a făcut 
fiecare, ce are, cât are, lucruri pe care nu pot să le 
aprob. 

Spuneaţi că bunicul dumneavoastră a făcut ace-
le acte de intrare la C.A.P. cu condiţia ca dumnea-
voastră să studiaţi. I-aţi împlinit visul aşa cum şi-ar 
fi dorit?

4Am făcut gimnaziul la Bata, am fost ultima 
promoţie cu 7 clase. Îmi aduc aminte cu mare drag 
de profesorul de Limba Română, Grigore Popescu, 
un om foarte sever. Am fost câţiva copii, printre 
care şi Voichiţa, sora actualui primar şi Rozalia, 
din Bulci, care am învăţat foarte bine şi am mers 
la liceu. La admitere, la Lipova, era şcoala medie. 
Am dat admitere şi am intrat, îmi amintesc şi acum 
subiectele. Am fost foarte mândru. Cât am stat la 
internat pentru examen, 9 zile nu mi-am făcut pan-
tofii pentru că nu ştiam de unde să cumpăr cremă 
de pantofi.  După ce m-am întors de la admitere de 
la Lipova, toţi copiii din sat am mers cu pădurarii 
să curăţăm puieţii de iarbă. Seara când am venit 
mama, care era destul de sobră, m-a luat în braţe şi 
mi-a zis: „Mircea mamii, ai reuşit la liceu!”. Pentru 
ea a fost o mare mândrie pentru că nu au fost mulţi 
copii care au urmat liceul. Am făcut liceul la Lipova, 
apoi m-am întors în sat. Între timp a murit bunicul 
şi m-am necăjit foarte tare. Mama a rămas să con-
ducă activitatea la cazan, iar eu nu mai vroiam să 
plec din sat.

Şi totuşi aţi făcut-o. Dar, înainte de a ne povesti 
cum aţi ajuns la Timişoara, să ne povestiţi ce aţi fă-
cut la Bata, după terminarea liceului.

4Am intrat la Cooperaţie, la secţia de prestări 
de servicii, şi eu răspundeam de secţie. Apoi am fă-
cut armata, m-am reîntors la Bata şi, printr-o con-
junctură fericită am ajuns la Recaş economist, la un 
complex de suine. Acolo am văzut că fără şcoală 
nu se poate, am urmat şcoala de Ştiinţe Economi-
ce şi, tot printr-o conjunctură fericită am ajuns în 
Timişoara. Aici, o altă lume. Microbul de la ţară nu 
m-a ţinut departe de Bata, iar prin 1975, după ce 

m-am căsători, mi-am cumpărat vreo 40-50 de oi 
şi atunci a început bucuria vieţii mele, dar şi pro-
blemele. Am avut patru procese pentru ele. Eram 
alungaţi cei care aveam oi. Mă ascundeam cu ele, 
părinţii îmi ziceau să le dau, dar nu vroiam pentru 
că această activitate are o parte frumoasă şi, de ce 
să nu recunosc, făceam şi ceva bani în plus pe lân-
gă salar. Am venit la Timişoara în 1980, revizor con-
tabil la BJATM. Am luat şi oile. În Calea Torontalului 
am găsit o locaţie, dar nu aveam decât o mică gră-
dină. Aici m-am ales cu încă două procese pentru 
oi, dar nu a trebuit să plătesc despăgubiri pentru 
că s-a dovedit că erau nefondate. 

Care era distanţa pe care o parcurgeaţi zilnic, 
după muncă, pentru a avea grijă de oi?

4Locuiam în Timişoara în Piaţa Dacia, iar până 
la oi erau patru kilometri pe care-i făceam zilnic. La 
un moment dat, un avocat îmi spune să las oile că 
am servici, iar pedepsele vor deveni penale. Ce să 
mă fac? Am vorbit cu ai mei acasă să duc animalele 
acolo. Am găsit o formă să le duc până la intrarea 
în Bata, ca să nu creez vâlvă. Bunica a venit în mar-
ginea satului peste câmp şi m-a îndrumat să le duc 
pe margină până acasă. Când am ajuns acasă am 
stabilit cu ciobanii, cu părinţii şi am cumpărat fân. 
În primăvara lui 1987, împreună cu tata, care avea 
şi el oi, cu primarul de acum, cu Ion Micurescu, am 
făcut o asociere verbală şi am unit turmele. Eram 
civilizaţi, ne plăteam obligaţii către stat. Relaţia, 
prietenia noastră a devenit de atunci mai profun-
dă, mai adâncă, dar totul s-a bazat pe omenie. 

Interviu realizat de
Monica GAIŢA

Din albumul cu poze rare

Începutul anului şcolar 
la Bata în urmă cu peste 50 de ani

Urmând de acum unei cosuetudini, 
Senatul Uniunii Jurnaliştilor din 

Banatul Istoric, se va afla în data de 20 
octombrie, în comuna noastră, pentru 
a conferi în cadrul Zilei Gratitudinii 
Bănăţene, doamnei Delia Micurescu, 
Diploma de Excelenţă cu Plachetă.

 Distincţia se acordă doamnei Delia 
Micurescu ca semn al preţuirii şi al înaltei 
aprecieri, pentru activitatea sa deosebită în 

păstrarea, promovarea şi dezvoltarea 
învăţământului din Ţara Banatului.

Festivitatea va începe la ora 15, în 
sala festivă a Căminului Cultural din 
comuna noastră. 

Din delegaţia condusă de domnul 
Sorin Frunzăverde, preşedinte de 
onoare al Uniunii, vor face parte 
membrii ai Senatului, ai Comitetului 
Director, precum şi preşedintele în 
exerciţiu al Uniunii, domnul Vasile 
Todi.

  Ziua recunoştinţei bănăţene la Bata
 Estera ROSENBLUM

Gala Premiilor Uniunii Jurnaliºtilor din Banatul Istoric, desfãºuratã la Lugoj în 16 mai 2013
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Edificii culturale din Oţelu Roşu 

ªcolile sunt considerate cele mai vechi edificii 
culturale de sorginte instituţională. În secolul 

al XVI-lea spre deosebire de alte părţi ale Banatului, 
unde funcţionau şcoli confesionale, în regiunea 
grănicerească au funcţionat şcoli comunale sau 
naţional grănicereşti. 

Pe Valea Bistrei, şcolile grănicereşti erau bine 
organizate. Administraţia militară se îngrijea de pregătirea 
şi încadrarea învăţătorilor. În localitatea Ferdinandsberg 
(astăzi Oţelu Roşu) a funcţionat o şcoală primară 
confesională cu predare în limba germană, deoarece 
majoritatea populaţiei din acea vreme era reprezentată de 
germani. Demnă de amintit ar fi  clădirea numită „Vila” 
care a servit timp îndelungat, respectiv până în anul 1862, 
ca local de şcoală pentru populaţia din Ferdinandsberg. 
Această clădire  nu mai există în prezent.

Până după 1918 în Ferdinandsberg nu a existat 

şcoală cu predare în limba română.
În unul dintre corpurile de clădire ale actualei Şcoli 

Gimnaziale Nr. 1 Oţelu Roşu,  s-a desfăşurat până 
în 1922, procesul  de învăţământ la nivelul a patru 
clase, cu o singură limbă de predare, limba germană. 
Începând din acel an, şcoala se dezvoltă ca unitate cu 
două limbi de predare, germană şi română. În 1927, 
şcoala se transformă în unitate de învăţământ cu şapte 
clase, cu o singură limbă de predare, limba română. 
Clădirea şcolii este considerată monument istoric. Este 
edificiul cunoscut sub denumirea de Şcoala cu Troiţă, 
fiind o construcţie realizată în etape, prima datând de la 
sfârşitul secolului al XIX-lea, ca o clădire cu destinaţia 
de şcoală, cu trei săli de clasă (în regim parter). 

Odată cu creşterea numărului de elevi ai localităţii, 
se realizează, în perioada 1941-1943, extinderea clădirii, 
atât în plan (pentru casa scării), cât şi în elevaţie, prin 
adăugarea unui nivel. Tot atunci se realizează şi faţadele 
actuale, cu elemente valoroase, între care profile şi 
ornamente la sol bancuri, goluri de uşi şi de ferestre, 
la cornişe, cu tâmplărie exterioară elegantă, nu mai 
puţin cu modele deosebite pentru jgheaburi, vazoane şi 
burlane ori lucarne, acoperişul având, la rândul său, o 
interesantă structură în planuri diferite, subliniată şi de 
învelitoarea de ţiglă profilată. Corpul-monument istoric 
al şcolii se restaurează după anul 2007 şi este destinat 
învăţământului primar din cadrul Şcolii cu clasele I-VIII 
Nr. 1, în prezent Şcoala Gimnazială Nr. 1 Oţelu Roşu, 
structură a Liceului Bănăţean Oţelu Roşu. 

În 1945, clasele V-VII ale şcolii sunt transformate 
în „gimnaziu unic”, iar în 1948, cu toate clasele 
(I-VIII), instituţia devine Şcoala elementară din comuna 
Ferdinand. Pe parcursul aceluiaşi an, localitatea, cât şi 
şcoala şi-au schimbat numele în Oţelu Roşu.

În anul 1953 ia fiinţă învăţământul liceal, iar şcoala 

va funcţiona sub denumirea „Şcoala medie de 10 ani” 
cu două secţii (de zi şi seral). Din 1961-1962 „Şcoala 
Medie de 11 ani” a devenit unitate liceală de sine 
stătătoare numindu-se pe rând: „Şcoala Medie Mixtă”, 
„Liceul de Cultură Generală” şi „Liceul Teoretic”.

După al Doilea Război mondial creşterea 
potenţialului uman, generat de avântul economic 
al Uzinei Ferdinand, a  dus la înfiinţarea unei şcoli 
de ucenici. Astfel că, în anul 1927 se înfiinţează  în 
localitate şcoala de ucenici cu durata şcolarizării de 
trei ani. Şcoala a pregătit muncitori calificaţi în diferite 
specialităţi. În contextul extinderii şi modernizării 
întreprinderii din localitate s-a ridicat problema 
asigurării forţei de muncă. În cadrul şcolii de ucenici se 
extinde învăţământul profesional. Tot aici funcţiona şi o 
şcoală de maiştri.   

Între 1951-1952 se inaugurează clădirea Şcolii 
Profesionale cu durata studiilor de doi-trei ani. Începând 
cu anul 1976, unitatea a funcţionat sub denumirea de 
Liceul Industrial Metalurgic, schimbându-şi titulatura în 
1990 în Grup Şcolar Industrial, iar din 2010 în Liceul 
Bănăţean Oţelu Roşu.

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de 
Oþelu Roºu

Localitatea Ohaba-Bistra, pe vatra căreia s-a format actualul oraş Oţelu-
Roşu, este pomenită în documente încă din secolul al XIV-lea sub 

denumirea Bisthere sau Bistra. În conscripţia localităţilor din Banat, între 1690-
1700 găsim localitatea Bistra sub numele de Ohaba-Bistra. Această localitate a 
rezistat instabilităţii politice şi transformărilor economice care au avut loc în istoria 
Banatului în perioada secolului al XVIII-lea.

În anul 1718, Banatul trece de sub dominaţia turcească sub cea austriacă. 
Populaţia din Banat era mult mai redusă faţă de cea din Transilvania. Pentru a 
reface situaţia demografică şi a spori braţele de muncă în agricultură, puterea 
austriacă a promovat tehnica de minerit, metalurgie, manufactură şi meşteşuguri. 
Astfel, între 1719-1739, au fost aduşi colonişti din Germania. 

După retragerea turcilor din Banat, paza graniţei dintre Imperiul Austriac şi 
Otoman a impus organizarea unor unităţi militare de pază. Consiliul Aulic de 
Război din Viena a hotărât contopirea Batalionului 1 Valah cu Regimentul Iliric, 
într-o singură unitate – Regimentul 13 Valaho-Iliric cu centrul la Biserica Albă, 
a cărui misiune principală era păzirea graniţei. Pe teritoriul regimentului au fost 
organizate 12 companii, dintre care Compania a 12-a îşi avea sediul la Ohaba-Bistra 
fiindu-i subordonate satele de pe Valea Bistrei. Clădirea în care îşi avea reşedinţa 
unitatea militară există şi astăzi servind ca sediu al administraţiei Ocolului Silvic.

La sfârşitul secolului al XVIII-lea, viaţa economică a Banatului a cunoscut o 
înviorare. Se intensifică explorările şi exploatările miniere. Bogăţiile pe care le 
posedau Munţii Poiana Ruscă au atras investirea unor importante capitaluri în 
ramura minieră şi metalurgică. O astfel de investiţie a fost făcută de către numitul 

Martinschitz într-o 
forjă (ciocan de 
forjă),  acţionat 
h i d r a u l i c  p e 
a p e l e  B i s t r e i , 
forjă amplasată 
pe vatra satului 
Ohaba-Bistra, la 
poalele Dealului 
l u i  F e rd i n a n d 
în jurul anului 
1796. Înstalarea 
forjei, exploatarea 
ş i  în t r e ţ ine rea 
a c e s t e i a  a u 

necesitat forţă de muncă 
specializată, recrutată 
din rândul coloniştilor 
germani aduşi de la 
Reşiţa şi mai ales de la 
Bocşa, unde activitatea 
uzinelor se redusese 
simţitor. În ceea ce 
priveşte forţa de muncă 
necalificată, cu caracter 
sezonier, a fost recrutată 
din rândul populaţiei 
autohtone reprezentată 
prin ţărani români. 
Primii specialişti aduşi 
în Valea Bistrei au fost în majoritate germani.

La începutul secolului al XIX-lea se înregistrează un progres economic, 
dezvoltându-se producţia de fabrică bazată pe tehnică modernă. Maşinile cu aburi 
încep să înlocuiască forţa hidraulică, mai ales în industriile minieră şi metalurgică, 
iar forţele de producţie au înregistrat o creştere însemnată. Românilor băştinaşi, 
în calitate de grăniceri, nu li se permitea să devină angajaţi permanenţi la unităţile 
industriale de la Rusca Montană, Ruschiţa şi Ferdinandsberg (astăzi Oţelu Roşu). 
Populaţia românească din Ohaba-Bistra, Cireşa şi Mal a fost utilizată cu precădere 
la lucrările sezoniere necalificate. La asigurarea lemnului ca sursă energetică, lucrări 
de tăiere, fasonare şi transport au fost antrenaţi, ca muncitori sezonieri locuitori din 
satele în jurul cărora se aflau pădurile achiziţionate de uzină: Glimboca, Măru, 
Marga.

Avântul economic ce s-a manifestat după 1850 a creat premisele extinderii bazei 
tehnico-materiale a uzinei Ferdinandsberg, ceea ce a impus atragerea de noi braţe 
de muncă. Foştii colonişti se stabilesc definitiv pe aceste teritorii.

În a doua jumătate a secolului al XIX-lea, în rândul populaţiei statornice la 
Ferdinandsberg, pe lângă germani s-au mai aflat şi alte naţionalităţi: slovaci, cehi, 
maghiari, italieni etc. Emigrarea italienilor în Banat, mai precis în Culoarul Bistrei, 
s-a derulat în mod organizat pe baza unor paşapoarte de lucru eliberate de către 
Ministerul de Afaceri Externe al Italiei.

Populaţia slovacă şi cehă din zonă este rezultatul colonizărilor habsburgice 
şi maghiare. Dezvoltarea industriei în ritm susţinut impunea asigurarea forţei de 
muncă, de aceea s-au recrutat muncitori din zonele limitrofe. Deoarece pe Valea 
Bistrei colectivizarea agriculturii a fost redusă, nu s-au găsit braţe de muncă la 
nivelul cerinţelor impuse de dezvoltarea uzinei. Astfel au fost aduşi în localitate 
tineri cu precădere din judeţele Olteniei şi Moldovei.

Clãdirea “Vilã”

ªcoala cu Troiþã

Roxana-Diana GHIORGHIONI

Prof. Claudia FLORESCU

Oţelu Roşu - ştiut şi neştiut

Ferdinandsberg – centru (1938)

Uzina din Ferdinandsberg (1857-1898)
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Îmi doresc sã avem numei elevi premianþi
Burza-Han ZIaN - primar al comunei Petriş

Atunci când domnul doc-
tor  Vasile Vişăoan m-a 

anunţat telefonic că primarul 
comunei Petriş ne invită la se-
diul primăriei, mi-am amintit 
brusc că pe acest om destoi-
nic, l-am întâlnit cu ceva timp 
în urmă, în acelaşi loc trăit 
de domnia sa, ca o a doua sa 
casă. Mai exact, în sediul pri-

măriei în care, iată, l-am reîntâlnit acum, în zorii 
unei zile de sfârşit de vară calendaristică. Acelaşi 
om primitor, acelaşi primar încărcat de grijile co-
munei pe care o administrează, acelaşi interlocu-
tor plăcut dialogului neelaborat.

Domnule primar, începem, iată, o colaborare 
frumoasă în cel mai fastuos jurnal regional al Ba-
natului istoric: Revista Banatul – jurnal regional. 
Aş vrea, pentru cititorii din întreg arealul Banatu-
lui istoric să vă prezentaţi în câteva cuvinte.

4Ţin să vă mulţumesc, şi vă asigur, din în-
ceputul dialogului nostru, că mă simt onorat să 
vin alături de Uniunea Jurnaliştilor din Banatul 
Istoric, în demersul său nobil de editare a unui 

număr de 49 de reviste, la care se adaugă de azi 
şi „Foaia de Petriş”. 

Numele meu, pentru cititorii Banatului isto-
ric, cum aţi spus dumneavoastră, este Burza-
Han Zian. Sunt primarul comunei Petriş, la al 
treilea mandat, o comună situată la 100 de km 
de municipiul Arad, o comună compusă din şase 
sate: Petriş, Ilteu, Selişte, Corbeşti, Roşia-Nouă 
şi  Obîrşia. Avem o populaţie de 1 530 de locui-
tori şi o suprafaţă de 15 000 de ha de teren, două 
şcoli I-VIII. Avem o şcoală în centrul de comună, 
una la Roşia-Nouă (clasele I-IV), o grădiniţă care 
va fi dată în folosinţă  în anul şcolar 2013-2014 la 
Roşia-Nouă şi avem o clădire, obiectiv nou, ce va 
fi inaugurată la începutul anului şcolar, cu o ca-
pacitate de 42 de locuri.

Iată, ne vorbiţi de proiectele de viitor, împlinite 
deja. Aş vrea să vorbim dacă tot am ajuns la pro-
iecte de viitor, cât de greu a fost drumul spre ele?

4 Drumul n-a fost greu, am fost ajutaţi de 
Consiliul Judeţean, dar, am contribuit şi noi. Îm-
preună cu Consiliul Local am îndeplinit obiecti-
vele şi pentru că am ajuns la consens să facem 
lucruri bune pentru învăţământ. 

 Sunteţi la al treilea mandat, domnule primar, 
lucru nu uşor într-o administraţie şi într-o ţară cu 
mari probleme economice. Vreau să vă întreb cum 
aţi găsit comuna Petriş când v-aţi aşezat în scau-
nul ei şi cum e astăzi? 

4Vreau să vă mărturisesc că am găsit con-
strucţii învechite, o comună degradată. Şi când 
spun asta, mă refer la principalele instituţii ale 
oricărei aşezări: la clădirile şcolare, la căminele 
culturale, ba chiar şi la sediul primăriei. Toate 
erau vechi şi sincer, prin greutăţi am ajuns să le 
refacem, să le punem la capăt şi să le aducem în 
starea apreciată de azi. 

În 2005 -2006, având centrul de recuperare 
într-un castel care a fost retrocedat, cu sprijinul 
Consiliului Judeţean, am trecut cu transfer de 
la Cooperaţie, înspre Primărie, bunurile pe care 
le-a avut, iar noi, neavând posibilitatea de a fi-
nanţa noul bloc care începuse să fie construit, 
l-am transferat la Consiliul Judeţean şi l-am pus 
în folosinţă cu o capacitate de  38 de paturi. 

 
Interviu realizat de
Graţian NEAMŢU

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Petriº

Comuna Petriş 
pentru oaspeţii noştri

Situată la 106 km de 
municipiul Arad, pe 

Valea Mureşului, Petriş este 
cea mai mare comună din 
această zonă a ţării. Din punct 
de vedere administrativ  este 
alcătuită din şase sate: Petriş 
- sat reşedinţă de comună, 
Corbeşti, Ilteu, Obârşia, 
Roşia Nouă şi Selişte.  Pri-
ma atestare documentară a 
localităţilor Petriş, Corbeşti, 
Ilteu şi Roşia Nouă datează 

din anul 1743. Satul Obîrşia este atestat documentar în anul 
1468 şi satul Selişte este atestat documentar în anul 1479.  
Dintre obiectivele turistice ale comunei amintim ansam-
blul Castelului Salbek (sec. al XIX-lea) -, biserica de lemn 
cu hramul „Naşterea Maicii Domnului” din satul Corbeşti, 
construită în anul 1800, biserica de lemn ce poartă hramul 
„Sfântul Mucenic Dimitrie” construită la 1809 şi pictată în 
1819 din satul Roşia Nouă şi castelul (sec. al XVIII-lea - 
XIX-lea) construit în stil neoclasic din satul Ilteu.

Biserica actuală din Petriş a fost construită în anul 1883 
din cărămidă în stil baroc-vienez. Pictura a fost realizată 
în anul 1934. În centrul localităţii se află un castel în stil 
neoclasic, ridicat la începutul secolului al XIX-lea. Caste-
lul cu un etaj, se impune în special prin faţada şi terasa 
din spate, ambele străjuite de pilastri cu capiţele în stil 
doric. Castelul este înconjurat de un spaţios parc în care 
se găsesc printre altele şi doi stejari seculari la care în 
ultimii ani s-au executat importante lucrari de conservare. 
Potrivit tradiţiei populare, sub unul dintre stejari, se ţineau 
scaunele domnesti. În localităţile componente ale comunei 
arădene Petriş pot fi admirate vechile case construite din 
lemn şi acoperite cu paie.

- va urma  -

Edith NEMOIANU

Ce mă fac Herr Ferdinand?

Am închis uşa la maşina de provenienţa românească, am 
mulţumit şi am privit drumul lung pe care trebuie să-l stră-

bat până la viitorul şi primul meu loc de munca, Dispensarul sa-
nitar-veterinar Petriş, o mică localitate din frumoasă zona a Văii 
Mureşului.  Ploua îndesat, eram dezorientat, dar aveam o aliură de 
prinţ gata să servesc o regină, care se numea medicina veterinară 
românească. Drumul de 3 km pare scurt şi ajung în faţa unei uşi 
după care se afla viitoarea mea viaţă de medic veterinar.

Totul a început cu un drum, care m-a dus într-o lume în care existau regi cu sânge 
albastru care slujeau regina medicină şi foarte multe animale, pioni majori fără care nu 
am exista noi, tămăduitorii necuvântătoarelor. Timpul a trecut, celor cu sânge albastru 
li s-au făcut repetate tranfuzii cu diverse fluide de diferite culori, pionii au început să 
dispară şi ei, nemaifăcând parte din tabla de şah 
a jucătorilor vremii. După fiecare pion pierdut 
am câştigat un fir alb de păr, iar fiecare suflet 
salvat a însemnat o cărămidă la viitoarea casă 
pe care aveam s-o construiesc. Am încercat să 
nu culeg foarte multe fire albe şi mai degrabă să 
plămădesc multe cărămizi pentru un lăcaş în care 
să stea prinţul, regina şi pionii. Uneori am cre-
zut că se poate, alteori m-am îndoit, dar respec-
tul faţă de pacienţii mei m-a făcut să nu renunţ. 
Acum am părul grizonat, casa este gata, dar din 
păcate a dispărut prinţul, regina şi pionii.

 Străbat acelaşi drum, ce-i drept într-o maşină 
chiar dacă de provenienţă românească, am su-
fletul golit, fără opţiuni şi fără soluţii, mă simt 
părăsit. Cele două iubite din noianul care l-am 
avut, România şi medicina veterinară, m-au în-
şelat. Una m-a dezamăgit, iar cealaltă a murit. 
Prinţul a murit, regina a abdicat, pionii sunt tot 
mai rari şi atunci, ca de la cerşetor la rege te în-
treb: ce mă fac herr Ferdinand?

Vasile VIŞĂOAN

Din albumul cu poze frumoase

Biserica de lemn
din Corbeşti, monument istoric
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Însemnări În Ţara Banatului
Doarme răsăritul sub mantia ori-

zontului. Doarme şi departe peste 
mări şi ţări, o prinţesă, e arestată ca un om 
de rând, pentru păcatul mai mare decât 
infracţiunea, de a găzdui pe pământul ei, 
lupte cu păsări. „O găinărie” veţi spune, ei 
da, o găinărie în fapt, dar nu şi în spirit, 
vorba lui Nae Ionescu. Prinţesa, este fiica, 
una din fiicele regelui Mihai şi pentru o 
vreme, americanii, au supus-o la cea mai 
grea umilinţă, aceea de a purta brăţară de 
identificare.

Au dreptate balcanicii: „ce-ţi fac copiii, 
nu-ţi fac nici duşmanii!” Nu comentez nici 
cazul nici necazul regal, nu e rostul meu pe 
lumea asta să judec pe nimeni, darămite... 
prinţesele.

Irina, aşa o cheamă pe principesă, a fost 
arestată împreună cu soţul său  John W. 
Walker. Ei bine, uitându-mă atent la figura 
acestui ins, mi-am amintit brusc, dialogul 
de pe podişcă dintre Moromete şi Bălosu 
stând unul pe o stanoagă altul pe cealaltă 
când la întrebarea lui Bălosu: „Moromete, 
te-ai gândit, mă, la ce-ţi spusei eu de 
dimineaţă? Bălosu se trezi cu privirea lui 
Moromete, lipită de urma unui flăcău, care 
trecu pe lângă ei şi dădu bună ziua. Când 
Moromete încetă să se mai uite, se întoarse 
către Bălosu şi în locul răspunsului la între-
bare, întrebă el:

- Al cui e, mă, ăsta?
- Al Bîldii! răspunde Bălosu.
- O fi însurat?
- Nu este! răspunde Bălosu cu glas surd.
- Dar pe unde stă Bîldea ăsta?
- Prin Căţeleşti.
- Hm! făcu Moromete.
- De ce te miri?
- Păi tu n-ai văzut?!
- Ce să văd, Moromete? întrebă Bălosu 

cu fălcile încleştate.
- N-ai văzut, mă, ce urât e? 

*
Spune Sadoveanu: „Vă îndemn pe cei de 

la câmpie să vă suiţi la munte, să ascultaţi 
cerbul la începutul toamnei.” Asta şi fac. 
Mă despart, vremelnic, de satul din câm-
pia Banatului, unde am reîntâlnit într-una 
din zile, un loc misterios al copilăriei mele: 
monumentul Kuruţilor, al ţăranilor români 
şi unguri participanţi la războiul ţărănesc 
din 1514 de sub conducerea lui Doja. Ni-
meni nu-şi mai aminteşte astăzi de el, 
cum nimeni nu-şi mai aduce aminte de cei 
cărora le-a fost închinat. În jurul său am 
desfăşurat multe din manevrele jocului de-a 
războiul.

Culorile toamnei, chemările împereche-
rii, zborul în cercuri largi al păsărilor ce 
în curând vor pribegi spre alte pământuri 
şi munţii tăcuţi, încercănaţi de nesomnul 
verii, încreţindu-se sub mantia multicoloră 
a toamnei. Aici în munte, am învăţat că 
deosebirea dintre bine şi rău, se face după 
modul în care îţi foloseşti libertatea.

*
 Ce perioadă de mătase brodată cu 

poezie, a avut Franţa, şi prin ea lumea toată, 
către finalul secolului al XIX-lea, în tim-
pul aşa numitei, La Belle Epoque. E destul 
să ne amintim că o curtezană spaniolă, La 
Belle Otero, a fost amanta a cel puţin şase 
capete încoronate europene, iar sânii ei au 
servit drept model pentru cupolele Hotelu-
lui Carlton din Cannes. O, tempora...

*
 Vine o zi în viaţa oricărui bărbat, când 

trebuie să înţeleagă şi să accepte, că în dra-
goste, adevărul nu ajută pe nimeni; dra-
gostea adevărată e prea complicată ca să o 
complici spunând adevărul. Adevărul e ca 
oxigenul pur. Te poate ucide. Trebuie să-l 
combini cu ceva. Da, dar combinaţia aceea, 
într-o altă zi, când ajungi la înţelepciunea 
lui Elvin că un adevăr păgubitor este pre-
ferabil unei minciuni folositoare, te poate 
ucide.

*
De la cine am învăţat eu că un ateu, este 

mai primejdios decât un drac? Dracul crede 
în Dumnezeu. Se teme de El. Ateul nu. 

*
Nu credeam să ajung să văd lacrimi 

electorale. Pe şuvoaiele lor, Băsescu a 
ajuns preşedinte. Pe altă scenă, a aceluiaşi 
teatru dâmboviţean, un alt actor politic, So-
rin Oprescu, plânge. Ţara aceasta piere din 
lipsă de Oameni, nu din lipsă de programe.

*
 Au trecut zilele verii fără să deschid 

televizorul. Am învăţat astfel, că se poate 
trăi liniştit chiar şi în România. Deasu-
pra crestelor semeţe ale Munţilor Zărand, 
pluteşte majestos, acelaşi corb ce-mi 
însoţea în iarnă plimbările diurne. Deasu-
pra lui, amurgul se stinge în propriile văpăi. 
Păsări de felurite neamuri, se pregătesc 
de plecare. Prin ierburile pădurii, mişună, 
ştiute şi nemaivăzute de mine vieţuitoare. 
Pe piatra fântânii, o şopârlă se leneveşte 
în razele soarelui de toamnă şi pe şezlong, 
mă aşteapt «Donul liniştit»  o capodoperă 
egală cu «Război şi pace». Îl recitesc aici 
în liniştea unor păduri, în care singura armă 
care a lătrat vreodată, este aceea care latră 
şi azi: puşca braconierului.

În scurtele întreruperi de lectură, ascult 
înregistrarea operei Boema de Puccini, sub 
bagheta lui von Karajan. Cu acest mache-
don, de un orgoliu gordian, Orchestra Filar-
monicii din Berlin a devenit cea mai bună 
orchestră a lumii.

Încerc o apropiere a celor două genii: 
Şolohov şi von Karajan. Şi unul şi celălalt, 
au domnit ca stăpâni absoluţi peste lumea 
lor. Cu curaj, cu demnitate, cu orgoliu 
nepământean. Întrebat de un taximetrist 
vienez, unde să-l ducă, Karajan a răspuns 
detaşat de subiect: „Oriunde, căci oriunde 
mă duci, este nevoie de mine.”

La mii de kilometri distanţă, un personaj 
influent al Moscovei roşii, îi reproşea lui 
Şolohov că nu l-a făcut bolşevic pe eroul 
«Donului liniştit». Răspunsul lui Şolohov: 
„Eu l-am tras spre comunism, dar el n-a 
vrut să vină!”

*
Se regionalizează România. Dacă judeţul 

Mehedinţi, va lua locul Hunedoarei, Ţara 
Banatului, e la trei paşi de reîntregire. Se 
împlineşte astfel zicala: istoria e ca roata, 
calcă mereu la interval de timp regulate, în 
acelaşi punct. 

*
 Belgradul toamna, e ca o sârboaică 

îndrăgostită: pătimaş şi mândru. Aici acum 
mulţi ani, primarii noştrii, ar fi putut învăţa 
cum trebuie primit un poet.

Nichita, cel care pentru sârbi a fost poe-
tul absolut, a primit aici cheia de aur a 
oraşului Belgrad, care nu era dăruită decât 
preşedinţilor şi regilor, povestea odată 
Adam Puslojic. Primar al Belgradului, era 
Bogdan Bogdanovici, un mare sculptor şi 
arhitect, care adora poezia lui Nichita. Şi 
atunci, s-a întâmplat aşa: primarul îl aştepta 
pe Nichita, solemn ca un steag naţional, în-
conjurat de presă şi de televiziuni. În timp 
ce se îndrepta spre el, Nichita a făcut un 
gest sublim: brusc s-a lăsat în genunchi şi 
şi aşa a continuat să meargă. Primarul, im-
presionat, s-a pus şi el în genunchi şi s-a 
apropiat, mergând la fel, spre Nichita... În 
genunchi s-au îmbrăţişat şi s-au sărutat... 
În vremea asta, şeful protocolului privea 
interzis la scena din faţa sa şi nu ştia ce să 
facă. S-a uitat speriat la Puslojic, întrebân-
du-l speriat: „Şi eu ce scriu” Răspunsul lui 
Adam: „Desenează!”...

Da, aşa era Nichita: Era un domn, nu sta 
să se tocmească: / Dădea bacşiş la flori să 
înflorească, / Le mituia pe toamne să se 
facă, / Prin plopii lui, că au uitat să treacă.

Şi e toamnă la Belgrad...
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